
گذشت؛ وین  مذاکرات  آخر  دور  در  آنچه  از  تحلیلی 

پایان نقطه  از  غرب  ترس 

بررسی وضعیت کشور با اعلام شناسایی اولین مبتلا؛

اومیکرون در ایران؛
بازگشت قرنطینه!
برای مقابله با »امُیکرون« فقط ۱۷ روز وقت داریم
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امروز: صبح  با  گفتگو  در  مشهد  شهر  شورای  بانوی  تنها 

است نشده  شهر  در  بانوان  نیازهای  به  کافی  توجه 

می آورد؛ ارمغان  به  سربال ها  و  فیلم ها  پایان بندی  آنچه 

شهرت مسیر  خوانی،میانبر  تیتراژ 

امروز«؛ »صبح  بین  ذره  زیر  یلدا  شب  اقلام  بازار 

نمی رسد! کننده  مصرف  به  مبدا،  در  قیمت  ثبات 
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اشتباهات مرگبار آمریکا در حملات 
هوایی در خاورمیانه

نیویـورک تایمـز روز شـنبه نوشـت اسـناد تازه به دسـت آمـده از وزارت دفـاع آمریکا 
)پنتاگـون( نشـان می دهـد جنگ های هوایی آمریـکا در خاورمیانه دچـار »اطلاعات 
عمیقـا نادرسـت« بـوده کـه بـه مـرگ هـزاران غیرنظامـی از جملـه کـودکان منجر 

شـده است.
نیویـورک تایمـز نوشـت: گنجینه ای از اسـناد مربوط به بیـش از 1300 گزارش وقوع 
تلفـات در میـان غیرنظامیـان موجـب وارد شـدن خدشـه به روایـت دولـت آمریکا از 

جنگـی می شـود کـه با بمـب های هدایت شـونده صـورت گرفته اسـت.
ایـن گـزارش اعـلام کـرد وعـده شـفافیت و مسـوولیت طلبـی مرتبـا در ایـن مـوارد 

نادیـده گرفته شـده اسـت.
ایـن روزنامـه در گزارشـی کـه آن را بخـش اول یـک گـزارش دوقسـمتی نامیـده 
نوشـت : حتـی در یـک مـورد از اسـناد ثبت شـده هـم اثری از کشـف خطا یـا اقدام 

نیسـت. انضباطی 
هرچنـد برخـی از مـوارد ذکرشـده در روزنامه نیویورک تایمز پیشـتر نیز گزارش شـده 
بـود امـا این روزنامه نوشـت : تحقیقات نشـان می دهد شـمار تلفـات غیرنظامیان به 
شـدت کمتر از حد واقعی شـمارش شـده و دسـت کم صدها نفر بیشـتر از آن چیزی 

اسـت که گزارش شـده است.
در میان مواردی که به آن اشـاره شـده بمبارانی در 1۹ ژوئیه ۲01۶ توسـط نیروهای 
ویـژه آمریـکا علیـه جایی اسـت کـه معتقد بودنـد مناطق اجـرای حمـلات داعش در 
شـمال سـوریه اسـت. در گـزارش هـای اولیه گفتـه بودنـد 85 نیروی داعـش در این 
بمبـاران کشـته شـدند امـا درواقـع افـراد کشـته شـده شـامل 1۲0 کشـاورز و دیگـر 

روسـتاییان بودند.
مـورد دیگـر حملـه ای در نوامبـر ۲015 در رمادی عراق اسـت که بعد از آن اجرا شـد 
کـه مـردی در حـال کشـیدن یک شـی سـنگین ناشـناس به سـمت یکـی از مواضع 
داعـش مشـاهده شـد. یک بررسـی نشـان داد این شـی یک کـودک بود کـه در این 

باخت. حمله جـان 
در غالـب مـوارد، تصاویـر ضعیف یا نابسـند شناسـایی، زمینه سـاز اشـتباهات مرگبار 

در تعییـن اهـداف حملات می شـده اسـت.
آمریـکا اخیـرا ادعـای خـود را مبنـی بـر وجود بمـب در خودرویـی که در مـاه اوت با 

یـک پهپـاد در خیابانـی در کابـل نابـود کرد پـس گرفت.
بعـدا مشـخص شـد قربانیـان ایـن حملـه 10 نفـر از اعضای یـک خانـواده بودند که 

چند کـودک در میـان آنها هسـتند.
در ایـن گـزارش گفتـه انـد بسـیاری از بازمانـدگان حمـلات آمریـکا دچـار معلولیـت 
هایـی شـدند کـه مسـتلزم درمان هـای پرهزینـه بوده امـا فقط بـه معـدودی از آنها 

پولـی بـه عنـوان غرامـت و برای تسـلی پرداخت شـده اسـت.
امـا بنـا بر ایـن گـزارش، نیروهای آمریکایـی در یک دوره 5 سـاله بیـش از 50 هزار 
حملـه هوایـی در افغانسـتان، عـراق و سـوریه اجـرا کردند کـه دقت موجـود در آن از 

آن چیـزی کـه تبلیغ شـده بود بسـیار کمتـر بود.
نیویـورک تایمـز گفـت گزارشـگران ایـن روزنامه در تدویـن گزارش از بیـش از 100 
محـل وقـوع تلفـات بازدیـد و بـا ده ها نفر از سـاکنان بازمانـده و نیز مقامـات کنونی 

و سـابق آمریکایـی مصاحبه کـرده اند.
ایـن روزنامـه اسـناد پنتاگون را از طریق درخواسـت هـای مبتنی بـر آزادی اطلاعات 
کـه در سـال ۲01۷ آغـاز شـد و نیـز دادخواسـت هـای ثبت شـده علیـه وزارت دفاع 

آمریـکا و فرماندهـی مرکـزی این کشـور، به دسـت آورده اسـت.

دیدگاه

به کمک مردم افغانستان بشتابیم
محسن پاک آیین

جنـگ اقتصـادی مسـتقیم آمریـکا علیـه مـردم افغانسـتان، این کشـور را در آسـتانه 
یـک فاجعه انسـانی قـرار داده اسـت.

ظاهـرا انسـداد دارایی های ملی افغانسـتان در آمریـکا به بهانه عدم شناسـائی طالبان 
و اعمـال تحریم هـای سـنگین اقتصـادی علیـه کابـل، بـرای آزار مـردم افغانسـتان، 
کافـی نبـوده و بـا کارشـکنی آمریـکا، بانـک جهانـی نیـز از آزادکـردن 500 میلیون 
دلار افغانسـتان خـودداری کـرده اسـت. مقامات بانک جهانـی تنها قـول داده اند که 
۲80 میلیـون دلار بـرای کمـک هـای بشردوسـتانه بـه افغانهـا اختصـاص دهند که 

چگونگـی اجرایـی شـدن این وعده نیز مشـخص نیسـت.

آمریـکا بـه بهانـه قطعنامه شـورای امنیت سـازمان ملل متحـد، تحریم هایـی را علیه 
طالبـان وضـع کـرده که آثـار منفی آن بطور مسـتقیم مـردم افغانسـتان را هدف قرار 
داده اسـت. ایـن در حالـی اسـت کـه کمک هـای بشردوسـتانه بـرای جلوگیـری از 

آسـیب بـه مـردم بایـد از تحریم هـای بین المللی، مسـتثنی باشـد.
امـروز مـردم افغانسـتان در بحرانی تریـن وضعیـت معیشـتی و رفاهـی در طـول ۴0 
سـال گذشـته بسـر می برند و گزارش هـای نهادهای بیـن المللی حکایـت از وخامت 
وضعیـت میلیـون هـا نفر از مـردم این کشـور دارند. پیـش بینی می شـود در صورت 
عـدم ارسـال کمک هـای جهانی، میلیـون ها افغـان و بخصوص کـودکان جان خود 
را از دسـت بدهنـد. رسـانه هـای داخلـی افغانسـتان خبـر از افزایش چشـمگیر موارد 
فـروش کُلیـه بـه دلیـل فقـر و بیـکاری در مناطـق مختلـف افغانسـتان مـی دهند و 

آگهـی هـای فـروش اعضـای بـدن در خیابان های افغانسـتان نصب شـده اسـت.
بـر اسـاس گـزارش انجمـن حفاظـت از کـودکان، افغانسـتان در زمـره 10 کشـور 
خطرنـاک بـرای کـودکان اسـت و شـمار کودکانـی کـه بـه غـذای کافی دسترسـی 
ندارنـد، بـه 3/3 میلیـون نفـر افزایـش یافتـه و در زمسـتان 1۴ میلیـون کـودک بـا 

گرسـنگی شـدید مواجـه خواهنـد شـد.
تردیـدی نیسـت کـه بخـش زیـادی از ایـن وضعیـت، بـه دلیـل ناکارآمـدی گـروه 
طالبـان اسـت امـا نمی تـوان به ایـن بهانـه، هماننـد آمریکا نسـبت به وقـوع فاجعه 

انسـانی در افغانسـتان بـی تفـاوت بود.
قـرار اسـت یکشـنبه ۲8 آذر نشسـت وزیران امـور خارجه کشـورهای عضو سـازمان 
همکاری هـای اسـلامی در مورد افغانسـتان در اسـلام آبـاد پایتخت پاکسـتان برگزار 
شـود. در ایـن نشسـت عـلاوه بـر وزیـران خارجـه کشـورهای عضـو همکاری هـای 
اسـلامی، از نماینـدگان کشـورهایی مثـل روسـیه، چیـن، اتحادیـه اروپـا ، آمریـکا و 
انگلیـس و همچنیـن نهادهـای کمک رسـان بیـن المللـی نیـز دعـوت شـده اسـت. 
هـدف از برگزاری این نشسـت، بررسـی بحـران اقتصادی و وضعیت دشـوار انسـانی 
در افغانسـتان و چگونگـی حمایـت از مـردم ایـن کشـور اسـت. پیشـگامی سـازمان 
همـکاری  اسـلامی بـرای ترغیب جامعـه جهانی بـرای کمک بـه افغانسـتان اقدامی 
مثبـت و سـازنده اسـت و کمک کشـورهای مسـلمان مـی تواند مـردم افغانسـتان را 

حداقـل بطـور موقـت از وضعیـت فعلـی خارج سـازد.
در عیـن حـال بایـد مراقـب بـود کـه موضـوع اصلـی ایـن اجـلاس یعنـی کمک به 
مـردم افغانسـتان، تحـت الشـعاع موضـوع شناسـایی حاکمیـت طالبـان قـرار نگیرد. 
جلـب کمـک هـای منطقـه ای و جهانـی بـرای مهـار بحـران انسـانی جـاری در 
افغانسـتان بایـد هـدف اصلـی اجلاس اسـلام آباد باشـد و موضـوع شناسـایی دولت 
نوبنیـاد طالبـان کـه هدف برخـی از اعضای سـازمان همکاری اسـلامی اسـت، نباید 

در اولویـت برنامـه هـای اجـلاس قـرار گیرد.  
جمهـوری اسـلامی ایـران کـه در طـول تاریـخ همـواره حامـی مـردم افغانسـتان و 
شـریک غـم وشـادی آنان بوده نیـز در این مقطـع وظیفـه سـنگینی دارد. نمایندگان 
ایـران در ایـن اجـلاس مـی تواننـد طـی رایزنـی بـا دیگـر کشـورهای مسـلمان و 
دوسـت، آنـان را نسـبت بـه کمـک هـای حداکثـری و سـریع بـه مـردم افغانسـتان 
متقاعـد سـاخته و طـرح هـای اجرایـی خـود را در ایـن رابطـه مطـرح کـرده و بـه 

تصویـب برسـانند.

تحلیلی از آنچه در دور آخر مذاکرات وین گذشت؛

ترس غرب از نقطه پایان

مهدی عرب صادق/ تحلیل گر سیاسی
امـروز کشـور مان سـه راهبـرد پیـش رویش 
توافـق )مشـابه  بـر عـدم  اول مبنـی  اسـت: 
رویکـرد دولـت احمـدی نـژاد(، دوم حصـول 
دولـت حسـن  )آنچـه  هرقیمتـی  بـه  توافـق 
پیـش  کـه  و سـوم  گرفـت(  پیـش  روحانـی 
روی دولـت رییسـی اسـت نیـل بـه توافـق 
عزتمندانـه اسـت کـه البتـه بخشـی از مسـیر 

آن طـی شـده اسـت.
چهـار جبهـه و رویکـرد در ویـن وجـود دارد 
کـه آژانـس بین المللـی انرژی اتمـی، آمریکا، 
کشـورهای E3 ، چین و روسـیه را شـامل می 

. شود
اکنـون در مواجهـه بـا آژانـس بیـن المللـی 
جایگزینـی  گروسـی  رافائـل  اتمـی،  انـرژی 
دوربیـن هـای نظارتـی و نصـب دوربین های 
جدید در موسسـه تسـای کرج را  توافقی مهم 
مـی دانـد و ایـن توافـق را  تحولـی مهـم در 
زمینـه راسـتی آزمایی فعالیت های هسـته ای 
ایـران و حـل و فصـل همـه مسـائل پادمانی 

. داند  مـی 
داوطلبانـه  عمـل  ابتـکار  اقـدام،  ایـن  البتـه 
کشـور مـان در مذاکـرات بـود کـه در ازای 
آن ضمـن اثبـات حسـن نیـت عملـی آژانس 
متقابـلا امتیازاتـی واگـذار نمـود، اول اینکـه 
ایـران با یـادآوری وظیفـه صیانتـی آژانس در 
قبـال اعضـاء خود، بر لـزوم واکنـش مدیرکل 
آژانـس به اقدامـات تروریسـتی و خراب کارانه 
بـر علیـه برنامـه هسـته ای ایـران بـه عنـوان 
حداقلی تریـن کار، آژانـس بیـن المللـی انرژی 
اقـدام  نمـودن  محکـوم  بـه  مجبـور  اتمـی 
خرابکارانـه در نطنـز و تسـا شـده اسـت، دوما 
آژانـس پذیرفـت کـه دوربیـن هـای مـد نظر 
در  فنـی  کارشناسـان  توسـط  ابتـدا  بایسـتی 
کشـورمان مـورد بررسـی و تأیید قـرار گیرد و 
تـا زمانـی که نهادهای مسـئول، بررسـی های 
فنـی و امنیتـی خـود را بـرروی دوربین هـای 
یـا  سـرویس  اجـازه  ندهنـد،  انجـام  مذکـور 
تعویـض دوربین هـا داده نخواهد شـد و سـوما 
نقـض کننده قانون مجلس شـورای اسـلامی 
نبـوده و براسـاس همان قانـون، تصاویر ضبط  
شـده توسـط ایـن دوربین هـای جدیـد ماننـد 
تصاویـر دوربین هـای قبلـی در اختیـار آژانس 
قـرار نخواهنـد گرفت و همچنان نزد سـازمان 
انـرژی اتمـی ایـران محفـوظ خواهنـد مانـد 
واجـازه دسترسـی بـه دوربیـن هـا و فیلـم آن 
هـا را بنـا به مصوبه مجلس شـورای اسـلامی 
نـدارد و ایـن حق نظارت مسـتقیم را از آژانس 
سـلب نمـود و مصـداق نظـارت غیر مسـتقیم 

تلقـی می شـود.
امـروز بازیگـران آمریکایی، اروپایـی و آژانس 
المللـی در تحمیـل توافقـی یک طرفـه  بیـن 
بـه کشـورمان نـاکام مانـده انـد و بـا اجـازه 
داوطلبانـه ایـران بر نصب دوربین در موسسـه 
تسـای کـرج آژانس خلع سـلاح شـده اسـت.
در مواجهـه بـا ۴+1 و در شـرایطی کـه تیـم 
مذاکـره کننـده ایرانـی اعـلام نمود کـه پیش 
تأییـد  مـورد  مذاکـرات  قبلـی  دور  نویـس ۶ 
نیسـت و ملاحظاتـی مهـم در ترسـیم خطوط 
قرمـز ایران بـر آن نگاشـتند، به پیـش نویس 
جدیـدی بـرای دورهفتـم مذاکـرات رسـیدند 
کـه بخـش عمده آن مـورد قبول طـرف های 

غربـی نیز اسـت. 
بصـورت کلـی تیـم مذاکـره کننـده کشـور ما 

در ابتـدا خواسـتار چهـار ضمانـت در مذاکرات 
: بودند 

آمریـکا تضمیـن بدهد که توافق هسـته ای را 
رئیـس جمهـوری آینـده یا حتی فعلـی پس از 
امضـای مجـدد پـاره نخواهـد کرد بـه ویژه با 
توجـه بـه اینکـه دونالـد ترامپ، از ایـن توافق 
خـارج شـد و جـو بایـدن، رئیـس جمهـوری 
فعلـی هـم تمـام تحریـم هـای سرسـختانه و 
شـدیدی را کـه ترامـپ تحمیـل کـرده بـود، 
حفـظ کـرده و عمـلا زیـر آتـش گفـت وگـو 

کند. مـی 
دوم اینکـه ایـران بـار دیگـر در راکتورهـای 
خـود بتـون نخواهـد ریخـت، همانطـور کـه 
در هنـگام امضـای توافق هسـته ای در سـال 
۲015 ایـن کار را انجـام داد، زیرا چنین کاری 
مـی توانـد سـبب تاخیـر در پیشـرفت هسـته 
ای کشـورمان مـی شـود و در نتیجـه هزینـه 
سـنگینی کـه از تهـران خواسـته مـی شـود 
بـرای بازگشـت بـه توافـق هسـته ای بـدون 
مطـرح  دیگـر  بپـردازد،  تضمینـی  هرگونـه 
هرگـز  بـار  دومیـن  بـرای  ایـران  و  نیسـت 
دسـت بـه چنیـن کاری نخواهـد زد و امروز با 

عقلانیـت مذاکـره مـی کنیـم.
همچنیـن ایـران خواسـتار غرامـت و جبـران 
امضـای  از  پیـش  بـه خـود  وارده  ضررهـای 
تغییـر  هرگونـه  بـدون  و  ای  هسـته  توافـق 

در  هرگـز  ایـران  اسـت،  آن  در  تعدیـل  یـا 
ایـن زمینـه سـازش نخواهد کـرد و خواسـتار 
شـناخت طرفـی اسـت کـه خسـارت وارده به 

آن را جبـران خواهـد کـرد.
و چهـارم آمریـکا بایـد تمام تحریمهـای مالی 
و اقتصـادی و تجـاری علیـه ایـران را لغو کند 
کـه بیـش از 1۷1۲ مـورد تحریـم اسـت کـه 
دولـت های آمریکایی از سـال  1۹80به بهانه 
هـای موشـکی و منطقه ای، ادعای تروریسـم 
و حقـوق بشـری و هسـته ای تحمیـل کـرده 
انـد کـه بیشـترین سـهم از ایـن تحریـم هـا 
تحریـم  بـه  کـه  اسـت  ترامـپ  بـه  متعلـق 
هـای فشـار حداکثـری معـروف اسـت که در 
صـورت لغـو آن، مـی توانـد تضمیـن هایی به 
شـرکت های بیـن المللی در صـورت ورود به 

بازارهـای ایـران در آینـده بدهد.
اگـر قـرار اسـت لغـو تحریم هـا فقـط شـامل 
همـان  و  باشـد  برجامـی  تحریم هـای 
بهانه هـای واهـی و خصمانـه  بـه  تحریم هـا 
دیگـر نظیـر ادعای حقوق بشـر و تروریسـم و 
صنایـع موشـکی و حضـور در منطقـه و امثال 
آن باقـی بماننـد، مذاکـرات ویـن چه سـودی 
دارد و بـا چـه انگیـزه ای صـورت پذیرفتـه و 

قابـل توجیـه اسـت؟!
یکـی از مهمتریـن ایـن خطـوط قرمـز، ارایـه 
تضمیـن عـدم خـروج از سـوی دولـت آمریکا 
اسـت امـا واضح اسـت کـه دولت بایـدن قادر 
بـه ارائـه تضمین نیسـت و اختیار کافـی را در 
آن نـدارد و در رفـع تحریـم هـا بهیـچ عنوان 
مـورد حمایـت نظـام حاکمـه ایالـت متحـده 
کنگـره  جدیـد  مصوبـه  کـه  نیسـت  آمریـکا 
آمریـکا در روزهـای اخیـر عملا این را نشـان 

مـی دهـد و لـذا دسترسـی بـه توافـق پایـدار 
نیسـت. ممکن 

در ازای عـدم ارائـه تضمیـن از سـوی دولـت 
آمریـکا با وسـاطتت و اصرار روسـیه، از روس 
هـا خواسـته ایم طرحـی جایگزیـن بیاورند که 
منجـر بـه افزایـش هزینـه خـروج آمریـکا از 
توافـق شـود و یکـی از راه هـای پیشـنهادی 
دریافـت خسـارت ناشـی از خـروج آمریـکا از 
توافـق اسـت کـه البته تـا سـه و نیـم میلیارد 
دلار را پیشـنهاد داده انـد امـا خسـارت وارده 
بـه کشـورمان در اثـر نقـض تعهـدات توافـق 

۲015، حـدود 50 میلیـارد دلار اسـت.
از طرفـی موضوع نگران کننده، سـیگنال های 
منفـی دیپلماسـی پنهانـی اسـت کـه ممکـن 
مذاکـرات  ادامـه  در  چیـن  و  روسـیه  اسـت 
فرامـوش  نبایـد  همچنیـن  و  بگیرنـد  پیـش 
شـود که کشـورهای E3 اروپـا پایبندی عملی 
بـه توافـق هـای قبل نداشـته انـد کـه نمونه 
آن نحـوه تعامـل آن هـا در اجرایـی نمـودن 

اینسـتکس اسـت.
ایـن  تضمیـن  بعـدی  جایگزیـن  راهـکار  
دهنـد  تعهـد    1+۴ کشـورهای  کـه  اسـت 
کـه در صـورت نقـض مجـدد توافـق توسـط 
آمریـکا، مصونیـت قضایی دولـت آمریکا را در 
دادگاه هـای ملـی کشـور خـود لغـو نماینـد. 
و ایـن تضمیـن حقوقـی نیابتی، لغـو مصونیت 

قضایـی دولـت آمریـکا در دادگاه هـای ملـی 
باشـد، چـرا کـه مشـخص  کشـورهای 1+۴ 
اسـت تضمینـی کـه در نظـام حقـوق داخلـی 
آمریـکا بـرای دولـت بعـدی در ایـن کشـور 
الـزام و محدودیـت قانونـی ایجـاد کنـد – در 
آینـده نزدیـک میسـر نیسـت؛ و معتقـدم در 
نهایـت ایجـاد روابـط چنـد لایـه اقتصـادی 
دولـت  خـروج  احتمـال  می توانـد  حقوقـی  و 
بعـدی آمریـکا از توافق جدید را بـه طرز قابل 

می دهـد. کاهـش  توجهـی 
تحـت  اصلـی  فرانسـه  کشـور  در  مثـلا 
عنـوان ) بررسـی تطابـق قوانیـن بـا تعهـدات 
بـه موجـب آن  دارد کـه  بین المللـی( وجـود 
قضـات در دادگاهـا می تواننـد قانونـی را که با 
تعهـدات دولت فرانسـه مغایرت داشـته باشـد، 
بـه درخواسـت هـر شـخص ذینفعـی ملغـی 

اعـلام کننـد.
 بنابرایـن تضمیـن توافـق، اخـذ جایگاهـی در 
نظـام حقوقـی کشـورهای اروپایـی اسـت که 
بـه موجـب آن  هر نـوع مصوبـه ای کـه مغایر 
بـا ایـن اسـناد باشـد، بـا اخـذ حکـم قضایی، 
ابطال پذیـر مـی گـردد و از ایـن اصـل بـرای 
اعطـای صلاحیـت بـه دادگاه هـای ملـی در 
اروپـا علیـه دولـت آمریـکا بهره برداری شـود.
امـروز آمریکایـی هـا مـی داننـد دوران روی 
و   تمـام شـده  بـودن همـه گزینـه هـا  میـز 
هرگونـه رویارویـی نظامـی هرگـز بـه مثابـه 
زنـگ تفریـح بـرای آنهـا نخواهـد بـود و بـه 
همیـن دلیـل اسـت در زمانی که رابـرت مالی 
)نماینـده ویـژه آمریـکا در خصـوص پرونـده 
گزینـه  طـرح  خصـوص  در  ایـران(  هسـته 
نظامـی وارد تـل آویـو شـد تـا تاکیـد کند که 

آمریـکا گزینـه جنـگ بـا ایـران را روی میـز 
درخواسـت  بنـت  نفتالـی  دهـد،  نمـی  قـرار 
لغـو مـی کنـد و  را  آمریـکا  نماینـده  جلسـه 
اسـراییلی هـا فهمیـده اند کـه  هرگز قـادر به 
اجمـاع حمایـت های نظامـی لازم برای حمله 

نظامـی بـه ایـران نخواهنـد بـود.
ایـران،  امـروز  نظامـی  قـدرت  تحلیـل  در 
مک کنـزی طـی گزارشـی مکتوب بـه کمیته 
خدمـات مسـلح مجلـس نماینـدگان آمریـکا 
قبـل از تصویـب قانـون جدیـد علیه ایـران در 
موضـوع پهبـاد هـا، اعتـراف  مـی نمایـد کـه 
مـا بـرای اولیـن بـار از زمـان جنـگ کـره بـا 
پیشـرفت گسـترده ایران در شناسایی و حمله،  
بـدون برتـری هوایـی کامـل عملیـات مـی 
کنیـم و  پهپادهـای مرگبـار ایـران، تهدیـدی 

بـرای امنیـت آمریـکا شـده اسـت.
امـا بـا ایـن حـال جمهوری خواهـان هنـوز بر 
طبـل مخالفـت بـا برجـام و توافـق می کوبند 
تـا اولا تصمیـم دونالـد ترامپ بـرای خروج از 
برجـام و اعمـال تحریم را درسـت جلوه دهند، 
دومـا از احتمـال بازنگشـتن ایـران بـه توافق 
هسـته ای بـا تشـدید جو بـی اعتمـادی ایجاد 
واهمـه کنند، سـوما رییـس جمهـور آمریکا را 
بـی اختیار نشـان دهنـد، چهارما ژسـت توجه 
بـه خواسـته صیهونیسـت هـا  بگیرنـد و آخـر 
مـورد  در  هـا  گیـری  تصمیـم  بـرای  اینکـه 

تحریـم ها به کنگـره جایگاه بالاتـری بدهند.
ایالـت  ۴۴سـاله  سـناتور  کاتـن  تـام  اخیـرا 
تریـن رهبـر جریـان  از اصلـی  و  آرکانـزاس 
هـای ضـد برجامـی و ضـد ایرانـی در کنگره 
آمریـکا بـه همراه بیـش از ۴0 عضو جمهوری 
بـرای  را  ای  قطعنامـه  دیگرکنگـره  خـواه 
مخالفـت بـا هرگونـه اقدامـی در جهـت لغـو 
تحریـم هـای ایـران ارائـه کردنـد. ایـن اقدام 
مـورد  کـه  خـواه  جمهـوری  گـذاران  قانـون 
حمایـت لابـی آیپـک صیهونیسـتی نیـز مـی 
باشـد، نشـان دهنـده مخالفـت هایـی اسـت 
کـه دولـت بایـدن در تـلاش بـرای بازگشـت 
بـه توافـق هسـته ای ۲015 بـا آن هـا مواجه 

شـده اسـت. 
بـا مصوبـات جدید کنگره و دسـتکاری لایحه 
»قانـون مجـوز دفـاع ملـی )NDAA(«،  در 
مـورد تحریـم هـا علیـه ایـران و در جهـت 
تکلیـف نمـودن بـه دولـت بایـدن در ممانعت 
از رسـیدن پـول بـه ایـران، نظارت بـر اجرای 
کامـل تحریـم هـا و از طرفـی نظـارت دقیق 
دولـت بایدن بر نحوه اسـتفاده ایـران از عواید 
رفـع احتمالـی بخشـی از تحریـم هـا  ، عملا 
شـانس تبدیـل توافـق جدیـد بـه معاهـده را 
بـه طـور کامل منتفـی مـی نمایـد چراکه هر 
تصمیمـی نیـاز بـه تصویـب در کنگـره و لـذا 
موافقت دو سـوم از اعضای کنگره اسـت ولی 
بـا ترکیب نصف بـه نصف جمهـوری خواه ها 
و دمکـرات هـا در کنگره آمریـکا این موضوع 
منتفـی مـی شـود و بایـدن بـرای توافـق بـا 
ایـران و لغـو دائمـی تحریم هـا جهـت تأییـد 
رویکـرد  بـه یـک  آمریـکا  کنگـره و سـنای 
دوحزبـی نیـاز دارد  تـا بـا یـک توافـق داخلی  

درون نظـام حاکمـه آمریـکا بجـای توافـق به 
یـک معاهـده الـزام آور دسـت یابد .

ایـن تـلاش کنگـره بـرای تصویـب اصلاحیه 
ملـی )NDAA(، علـت  دفـاع  قانـون مجـوز 
اصـرار کشـورمان بـر روی دو مولفـه راسـتی 
بایـدن  دولـت  انـکار  و  تضمیـن  آزمایـی، 
عـدم  دهـد.  مـی  نشـان  را  آن  پذیـرش  از 
تغییـر سـاختار و هندسـه تحریـم هـا منجـر 
واقعـی  رفـع  عـدم  متـوازن  نـا  ترکیـب  بـه 
تحریم هـای ایـران و در عیـن امکان اسـتفاده 
از مکانیسـم ماشـه در توافق بـد ۲015 برجام 

شـده اسـت.
آنچـه آنهـا بایـد در ازای احیای توافق هسـته 
ای بپذیرنـد، بـر هـم زدن هندسـه تحریمها ) 
با معماری هسـته ای، حقوق بشـر، تروریسـم 
و صنایـع موشـکی( اسـت و  تنهـا از طریـق 
راسـتی آزمایـی و تضمیـن حاصل می شـود.

عقـب نشـینی مطلـق و بـدون جایگزین های 
اشـاره شـده از سـه خـط قرمـز »تضمیـن« ، 
تحریـم  همـه  »لغـو  و  آزمایـی«  راسـتی   «
هـا« ، یـک خطـای اسـتراتژیک و راهبـردی 
در مذاکـرات محسـوب مـی شـود و البته تیم 
مذاکـره کننده هسـته ای کشـورمان بـا اصرار 
بـر روی ایـن خط قرمز، نشـان داده اسـت که 
ارزش آن را بـه خوبـی در مواجهـه بـا توطئـه 
هـای آمریـکا ) در پروسـه ی حصـول توافـق 

اسـت.  دریافته  عزتمندانـه( 
اکنـون تنهـا دو احتمـال و سـناریو روی میـز 
آنهـا قـرار دارد، یکـی پذیرفتـن توافـق سـال 
ارائـه  بـا  هسـت  کـه  طـور  همـان   ۲015
تضمیـن، راسـتی آزمایـی و لغـو تمـام تحریم 
هـا یا سـناریوی دیگـر، دیدن ایران اسـت که 
بـه توانمنـدی چرخـه کامل هسـته ای برسـد 
البتـه کـه کشـور جمهـوری اسـلامی ایـران 
مطابـق فتوای مقـام معظم رهبری، دسـتیابی 
بـه تسـلیحات اتمـی را در راهبردهـای خـود 
بیـن  برخـورد  خواسـتار  و  نـدارد  و  نداشـته 
المللـی بـا دارنـدگان ایـن تسـلیحات در رژیم 
جعلـی اسـراییل، هنـد و پاکسـتان بـر خلاف 

NPT اسـت.
 لیکـن طـرف هـای غربـی وقتی ایـران را در 
نقطـه گریز پذیـری در فاصله چنـد روزه دیده 
انـد تمایلـی بـه اتـلاف زمـان ندارنـد، هرچند 
مجهـز بـه تمـام اختیـارات هـم بـرای توافق 
نمـی باشـند کـه نمونـه آن تحریـم پهبـادی 
اخیـر ایران در کنگـره و همزمان بـا مذاکرات 
ویـن اسـت کـه اشـاره شـد. امـروز در تـوان 
نظامـی بـه نقطـه زنـی در موشـکی رسـیده 
غنـی سـازی ۶0  بـه  ای،  در هسـته  و  ایـم 
درصـد بـا سـانتریفیوژهای IR۶ و ایـن قابـل 
مقایسـه بـا غنـی سـازی 3 درصـد برجامی و 

سـانتریفیوژهای IR1  برجـام نیسـت.
البتـه کشـورمان علـی رغـم حصـول ایـن 
هـای  چارچـوب  در  ای،  هسـته  قـدرت 
صورتـی  در  اسـت  مانـده   NPT معاهـده 
کـه مطابـق مـاده 10 ایـن معاهـده، امکان 
خـروج از آن وجـود داشـته و ایـن نشـان از 
پایبنـدی بـه مقاصـد صلـح آمیز هسـته ای 

در ایـران اسـت.
در ایـن مـاده عنوان شـده اسـت کـه  چنانچه 
هـر یـک از اعضـاء معاهـده تشـخیص دهـد 
حوادثـی فـوق العـاده مربـوط به موضـوع این 
معاهـده منافع عالیه کشـورش را بـه مخاطره 
انداختـه اسـت ایـن حـق را خواهد داشـت که 
در اعمـال حـق حاکمیـت ملـی خـود از ایـن 
معاهـده کنـاری گیـری نماید. این عضـو باید 
کنـاره گیـری خـود را بـا اطلاعیـه قبلـی 3 
ماهـه بـه تمامی اعضـاء معاهده و به شـورای 

امنیـت سـازمان ملـل متحـد اعـلام نماید. 
مقابـل  نقطـه  در  اینکـه  بـه  معتقـدم  البتـه 
تحریـم هـای ظالمانـه آمریـکا، راهبـرد مهم 
مـا، فشـار بـر رژیـم صیهونیسـتی در منطقـه 
اسـت کـه ایـن مسـیر بنظـر مـی رسـد آغـاز 

شـده اسـت...

بینالملل

امروز آمریکایی ها می دانند دوران روی میز بودن همه گزینه ها تمام شده و  
هرگونه رویارویی نظامی هرگز به مثابه زنگ تفریح برای آنها نخواهد بود و 

به همین دلیل است در زمانی که رابرت مالی )نماینده ویژه آمریکا در خصوص 
پرونده هسته ایران( در خصوص طرح گزینه نظامی وارد تل آویو شد تا 

تاکید کند که آمریکا گزینه جنگ با ایران را روی میز قرار نمی دهد، نفتالی بنت 
درخواست جلسه نماینده آمریکا را لغو می کند و اسراییلی ها فهمیده اند 

که  هرگز قادر به اجماع حمایت های نظامی لازم برای حمله نظامی به ایران 
نخواهند بود

,,
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سردرگمی مجتمع های صنعتی خراسان شمالی در لیست واگذاری
رئیس ســازمان صمت خراســان شــمالی از 
سردرگمی سه مجتمع صنعتی در این استان در 

لیست واگذاری خبر داد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، حســین حاجی بگلو اظهار کرد: از زمانی 
که ســه مجتمع صنعتی آلومینای جاجرم، لوله 
گستر و فولاد اســفراین در لیست واگذاری به 
بخش خصوصــی قرار گرفتنــد، چندین بار از 
لیســت خارج شــدند اما دوباره در لیست قرار 
گرفتند.وی افزود: اگرچه طی اســتعلام هایی 
که داشتیم اکنون سهام این سه مجتمع، دولتی 
اســت اما چون در لیست واگذاری قرار دارند با 
چالش هایی از جمله دریافت وام بانکی مواجه 

شده اند.
حاجی بگلو خواستار تعیین تکلیف هر چه سریع 
تر این واحدها توسط سازمان خصوصی سازی 
شد و خاطرنشان کرد: باید وضعیت این صنایع 
زودتر مشخص شود تا بتوانند به شکل طبیعی 

به کارشان ادامه دهند.
به گفته وی در حال حاضــر بانک ها به دلیل 
آینده نامشخص این واحدها، تسهیلات پرداخت 

نمی کنند.مدیر طرح و برنامه ســازمان صمت 
خراســان شمالی نیز چندی پیش در گفت و گو 
با ایســنا، علت اجرایی نشــدن طرح CRA در 

شرکت لوله گستر اسفراین را تشریح کرد.
مهیار مشــایخی با بیان اینکه CRA لوله های 
ضدخوردگی هستند که برای خطوط انتقال گاز 
ترش مورد اســتفاده قرار می گیرد، اظهارکرد: 
یکی از طرح هایی که در ســفر دولت دوازدهم 
به خراســان شمالی مصوب شــد اجرای طرح 
CRA در شرکت لوله گستر اسفراین بوده است.
وی گفت: از آنجاییکه لوله گســتر در لیســت 
واگذاری به بخش خصوصی قرار دارد ســبب 
شــده تا نتواند این طرح را در این شــرکت به 

مرحله اجرا درآورد.
مشــایخی تاکیدکرد: تا زمانیکــه تکلیف این 
سازی  ســازمان خصوصی  توســط  شــرکت 
مشــخص نشود ایدرو نمی تواند این طرح را به 

مرحله اجرا درآورد.
وی افزود: اما این شــرکت درصدد است تا این 
طــرح را در قالب جذب ســرمایه گذار بخش 

خصوصی انجام دهد.

استیضاح وزیر اقتصاد تکذیب شد
نایب رییس کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی با رد خبر برخی رسانه ها 
اقتصادی  امور  بر اســتیضاح وزیر  مبنی 
و دارایــی، گفــت: در مصاحبه با یکی از 
رسانه ها گفتم که در حال طراحی سوال 
از خاندوزی هستیم و بحثی از استیضاح 

مطرح نشد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از ایرنا، سیدکاظم موسوی با رد خبر 

برخی رســانه ها مبنی بر استیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی، گفت: در مصاحبه با یکی از 
رسانه ها گفتم که در حال طراحی 10 سوال درباره وضعیت اقتصادی و بورس از سید احسان 

خاندوزی هستیم و درباره استیضاح بحثی مطرح نشد.
رســانه ها امروز به نقل از سیدکاظم موسوی نایب رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی از جمع آوری 50 امضا برای اســتیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی خبر دادند که 

بلافاصله این موضوع از سوی موسوی رد شد.

شناسایی هزار نفر از سوداگران ارز 
وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفت: در 
یکصد روز گذشته یک هزار نفر از افرادی 
که بــه عنوان اشــخاص حقیقی عادی 
اقــدام به خرید و فــروش ارز می کردند 
شناسایی شدند که ۶00 نفر از آنان هیچ 

پرونده مالیاتی نداشتند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از وزارت امــور اقتصادی و دارایی، 
در خصوص  خاندوزی«  احســان  »سید 

وضعیت بازار ارز افزود: به دلیل منابع ارزی بیشــتر و فروش نفت بیشتر، ورودی منابع ارزی 
افزایش یافته است.

وی بیان داشت: منابع ارزی که تا 15 آذرماه به کشور بازگشته، معادل کل ارزی است که سال 
گذشته در دسترس قرار داشت.

وزیر اقتصاد خاطرنشــان کرد: چشم انداز بازار ارز خوب است، اما اگر تقاضا کنترل نشود دوباره 
شاهد تلاطم بازار خواهیم بود.

وی با تاکید براینکه تقاضــای ارز را بانک مرکزی به تنهایی نمی تواند کنترل کند، ادامه داد: 
یکی از اتفاقات خوبی که در صد روز نخست دولت سیزدهم اتفاق افتاد، این بود که یک هزار 
نفــر از افرادی که به عنوان اشــخاص حقیقی عادی اقدام به خریــد و فروش ارز می کردند 

شناسایی شدند.
وی ادامــه داد: این نفرات، یک هزار تا ۲ هزار میلیارد تومــان و یکی از آنان ۹ هزار میلیارد 

تومان خرید و فروش ارز داشته است.
به گفته خاندوزی، با اعلام سازمان مالیاتی ۶00 نفر از این یک هزار نفر مودی مالیاتی نبودند 

و تاکنون هیچ مالیاتی پرداخت نکرده بودند.
وی گفت: پس از شناسایی این افراد در زمینه چگونگی اعمال اهرم مالیاتی در کشور تصمیم 
قاطع گرفته و اعلام شد که باید بلافاصله افرادی که سوداگری و سفته بازی در بازار ارز انجام 
می دهند مشمول نرخ مالیاتی قرار گیرند و این اقدام کمک کرد تا جلوی دلالان گرفته شود.

گمرک بیش از ۱۰ کیلوگرم هروئین از سه 
تبعه افغان کشف کرد

پنجشنبه  ایران گفت:  سخنگوی گمرک 
۲5 آذرماه، از ســه مسافر تبعه افغانستان 
جمعا ده کیلو و ۲۹0 گرم هروئین فشرده 
شده در گمرک دوغارون استان خراسان 

رضوی، کشف و ضبط شد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به 
نقل از گمرک ایران، سید روح اله لطیفی، 
سخنگوی گمرک با اعلام این خبر افزود: 
هنگام کنترل مســافرین ورودی توسط 

همکاران مستقر در سالن مســافری گمرک دوغارون، اولین محموله کشف شده چهار کیلو 
و 3۴ گرم هروئین فشــرده بود که در کیف مســافر افغان جاسازی شده بود و ساعت ۹ و ۲5 

دقیقه صبح کشف شد.
وی گفت: دومین محموله هم که ســه کیلو و 13۴ گرم از همین مواد بود و در جدار چمدان 
جاساز شده بود ساعت 1۴ و 11 دقیقه کشف شد. سومین محموله هروئین فشرده نیز ساعت 

1۴ و ۴0 دقیقه همان روز از جدار چمدان مسافری دیگر کشف و ضبط شد.
گفتنی اســت، گمرک ایران در بخش مبارزه با مواد مخدر اولین گمرک از حیث کشفیات در 

بین گمرکات دنیا است.

تکذیب اقساط ۷ میلیون تومانی وام نهضت 
ملی مسکن 

معاون مســکن و ســاختمان وزارت راه و شهرسازی تعیین اقســاط ۷ میلیون تومانی برای 
بازپرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن را تکذیب کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، محمود محمودزاده روز گذشــته با حضور 
در برنامه زنده تلویزیونی با تکذیب اقساط ۷ میلیون تومانی تسهیلات نهضت ملی مسکن، از 

پرداخت بخشی از اقساط وام مسکن دهک های پایین توسط دولت خبر داد.
محمودزاده افزود: نرخ سود تسهیلات اعطایی در مصوبه شورای پول و اعتبار در شرایط فعلی، 
18 درصد اســت.معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی گفت: اما نکته قابل توجه 
و پیام مصوب این طرح برای متقاضیان این اســت که دولت به واسطه توانی که در صندوق 
ملی مسکن دارد به استناد قانون جهش تولید، بخش قابل توجهی از سود تسهیلات را تقبل 
می کند.محمــودزاده با بیــان اینکه در این طرح هرچه دهک درآمدی پایین تر باشــد میزان 
بیشتری از سود تســهیلات توسط صندوق ملی مسکن به نمایندگی از دولت تأمین می شود 
گفت: به همین جهت اقســاط پرداختی مردم بســیار کمتر از اعدادی است که بر اساس 18 

درصد محاسبه و عمومی شده است.
وی تصریح کرد: لذا بر اســاس طرح جدید، میزان پرداخت اقســاط کامــلًا مبتنی به توان 

پرداختی اقساط در دهک های مختلف خواهد بود.
معاون وزیر راه و شهرســازی با تکذیب اقســاط ۷ میلیون تومانی طرح حمایتی نهضت ملی 
مسکن که در برخی رسانه ها به آن اشاره شده، افزود: رقم اعلام شده بر مبنای سود 18 درصد 
اســت که شیوه پرداخت نظام بانکی است، دولت در مسکن حمایتی به ویژه برای دهک های 
یک تا 5، نیمی از تسهیلات را پرداخت خواهد کرد. بر این اساس رقم اقساط نهایی به کمتر 

از نصف این مبلغ خواهد رسید.
وی اضافه کرد: نرخ ســود تسهیلات بانکی و میزان اقســاط بالا و خارج از استطاعت بودن 
تسهیلات مسکن برای خانوارهای کم درآمد و متوسط، چالش مهمی شناسایی شده است که 
برنامه ۴ ســال آینده برای رفع آن اســتفاده از ابزارهای بازار سرمایه از جمله اوراق رهنی در 
راســتای تأمین منابع مالی مورد نیاز سیستم بانکی برای پرداخت تسهیلات بلندمدت عنوان 

شده است.

خبر

بازار اقلام شب یلدا زیر ذره بین »صبح امروز«؛

ثبات قیمت در مبدا، به مصرف کننده نمی رسد!
یلدا بــرای ایرانیان از آن 
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است  دســت مراسمی 
کــه حتــی در میانه 
آلودگی  سرما،  گرانی، 
و...  و مشــکلات  هوا 
اما  پابرجاست.  همچنان 
در چنــد ســال اخیــر و 
علی الخصــوص در دو یا 
ســه ســال گذشــته و 
مشکلات اقتصادی که به 
واســطه تحریم هــا و یا 
شــیوع کرونا به جامعه تزریق شــده است، 
برگزاری این مراســم را برای قشر کثیری از 
جامعــه با چالش مواجه کرده اســت. چراکه 
زندگی امروز مختصات خود را دارد و در این 
میان یلدای این ســال ها به جز سختی های 
معمول برگزاری مراســم های سنتی، با انواع 

پیچیدگی های مالی هم همراه است.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« بر طبق 
یــک برآوردها ســاده، برگزاری یک شــب 
نشینی ۴ نفره در این شب با توجه به قیمت 
میوه ها و آجیل و تنقلات معمولی شــاید بالغ 
بر ۴00 هزار تومان باشــد. از هندوانه و انار 
که میوه پایه ثابت یلدا اســت تا شلغم و لبو 
و ســیب و آجیل و...؛ از هرکدام اندکی هم 
بردارید باید 8 تروال 50هزارتومانی ناقابل را 

هزینه کنید!
افزایش قیمت میوه نداشتیم!

مــا نیز برای اینکه نگاهــی دقیق تر به بازار 
کنونی شــب یلدا داشته باشیم، به تحقیقاتی 
پرداختیم. در این خصــوص رئیس اتحادیه 
بارفروشان مشهد در گفتگو با »صبح امروز« 
می گوید: اگر نخواهیم قیمت میوه ها را در دو  
هفته اخیر کاهشی اعلام کنیم، باید بگوئیم 
در کنار حجم عرضه مناسب با نیاز بازار، هیچ 
تغییر قیمتی را شاهد نبوده ایم و هیچ افزایش 
قیمتی در داخل میادین بار نداشته ایم. البته از 
فردا نیز شاهد روند کاهش قیمت ها خواهیم 

بود که این مختص سراسر کشور است.
حیــدر ســاکن برجی بــا تاکید بــر اینکه 
»طرح هایی مثل طرح تنظیــم بازار در این 
حجم خیلــی موثر نیســت« ادامه می دهد: 
هم کسانی که ذخیره ســازی داشتند و هم 
کسانی که محصول خود را برداشت می کنند، 
به بهانه فروش بیشــتر در این بازه زمانی آن 
را بــه میادین عرضه داشــته اند. اتحادیه نیز 
در بحث تنظیم همیشــه مشوق فعالین این 
حوزه در راستای ارائه بیشــترین بار ممکن 

بوده است. 
وی مطرح می کند: در حال حاضر نیز با اینکه 
تنها دو شــب به پایان یلدا باقی مانده است، 
میوه با حجم بســیار در میادیــن وجود دارد 
و حتی یک ســوم از موجودی میادین هنوز 

جذب بازار نشده است.
خرید میوه به نسبت قبل کاهش پیدا 

کرده است
رئیس اتحادیه بارفروشــان مشهد با اشاره به 
شــرایط اقتصادی فعلی حاکم بر جامعه ابراز 
می کند: خرید میوه مردم به نسبت قبل بسیار 
کاهش پیدا کرده اســت. مصــداق تائید این 
موضوع نیز این اســت که کسانی که حلقه 
واسط هســتند، یعنی فروشــنده های سطح 
شهر، بســیار کم از میادین خرید می کنند و 
معنای آن این اســت که در غرفه هایشان بار 
به فروش نرسیده اســت. چراکه کمتر پیش 
می آید که مصرف کننده نیاز خود را مستقیما 
از میادین تهیه کند و این تعداد بسیار محدود 
اســت و مردم معمولا از ســطح شهر خرید 

می کنند.
وی تاکیــد می کنــد: غرفه داری که ســال 
گذشته یک تن ســیب برای شب یلدا خرید 
می کرده است، امسال 100 کیلو می برد و این 
یعنی میوه جذب بازار نشــده اســت و تقاضا 

برای آن بسیار کاهش داشته است.
ســاکن با اشــاره به قیمت برخی میوه های 
پرطرفدار تر برای شــب یلدا عنوان می کند: 
سیب از ۶ تا 1۷ هزار تومان، سیب قرمز از 5 
تا 15 هزار تومان، پرتقال تامسون شمال از ۷ 
تا 1۴ هزار تومان، پرتقال تامســون جنوب از 
15 تا ۲5 هزار تومان، کیوی از ۷ تا ۲3 هزار 
تومان، هندوانه از 5 تا 8 هزار تومان، نارنگی 
از ۷ تــا 1۷ هزار تومان و مــوز هم با توجه 
به موزه های پاکســتانی باعث کاهش شدید 
قیمتی و با قیمت 10 تا 15 هزار تومان ارائه 
می شود. هرچند این میوه ها در دو هفته قبل 

نیز به همین قیمت ارائه می شده است.
گران فروشی نیست؛ قیمت تمام شده 

گران است!
وی بــا اشــاره بــه کاهش صــادرات میوه 
می گوید: صادرات بســیار سخت شده است. 
بازارهای خارجی اشــباع شــده اند.  چرا که 
البته میوه تولیدی داخل بســیار بیشتر از حد 
مصرف مردم اســت و اگــر قیمت ها گران 
اســت به این معنی نیست که گران فروشی 
اتفاق می افتد. موضوع این اســت که قیمت 
تمام شده محصولات از حمل و نقل، کاشت 

و برداشت، ســموم، جمع آوری، پکینگ و... 
بسیار بالا است.

رئیس اتحادیه بارفروشــان مشــهد با اشاره 
به راهــکار کنتــرل قیمت میــوه در داخل 
کشــور تصریح می کند: در قســمت کاشت 
و داشــت باید ســازمان جهاد کشاورزی و 
ارگان های حمایتی دولت آموزش های کافی 
به کشــاورزان بدهند. همچنین  شــیوه های 
اســتفاده بهینه و نوآوری، امکان ارتباطات با 
کشورهای دیگر و شناخت امکاناتی که آنها 
در کشــت و داشت خود اســتفاده می کنند، 
تعدیل سیستم حمل و نقل ریلی ما که بسیار 
گران است و... می تواند از افزایش بهای تمام 
شــده محصولات جلوگیری کند. در این بین 
با توجه به گستردگی کار، هزینه حمل و نقل 
به عنوان یک آیتم جدی تاثیر به ســزایی بر 
قیمت  تمام شــده دارد و نیازمند بازنگری و 

البته تعدیل است.
دستور العمل های خلق الساعه باعث فرار 

سرمایه گذاران است
وی ادامه می دهــد: همچنین عرضه، توزیع، 
صادرات، نحــوه بســته بندی و پکینگ نیز 
نیازمند سیاســت های لازم دولت است تا در 
کنار آن برنامه ریزی بلنــد مدت نیز صورت 
بگیرد. ساکن برجی با گلایه مطرح می کند: 
العمل های خلق الساعه باعث می شود  دستور 
بخش خصوصی نتواند ســرمایه گذاری بلند 
مــدت در حوزه های کســب و کار از جمله 
میــوه و تره بار داشــته باشــد. همچنین در 
این میان تحریم ها، نوســان ارز و برگشــت 
آن در صادرات و... مصیبت هایی اســت که 
باعث می شــود صــادر کننــدگان حاضر به 
ســرمایه گذاری نباشند و همچنان مشکلات 

این حوزه بیشتر و بیشتر شود .
آجیل از 150 تا 275هزار تومان

همچنیــن رئیس اتحادیه آجیل و خشــکبار 
تهران قیمت آجیل شــب یلدا با باســلوق را 
کیلویی 150 تــا ۲50 هزارتومــان و بدون 
باسلوق را نیز 180 تا ۲۷5 هزار تومان اعلام 
کرد. احمدی در پاســخ به اینکه چرا قیمت 
آجیــل تا به این حد بالا رفته اســت؟ گفت: 
امسال در بسیاری از اقلام آجیل و خشکبار تا 
50 درصد افت تولید داشــتیم. از طرف دیگر 
اجناس ما هم صادراتی هستند و هم وارداتی 
و طبیعتا نوســانات نرخ ارز بر قیمت آن تاثیر 
می گذارد. عامل دیگر این افزایش قیمت هم 

عرضه و تقاضا در بازار است.
وی تصریح کرد: از شــهریور و مهر امســال 

که اول فصل آجیل و خشکبار است افزایش 
قیمت را شــاهد بودیم و این افزایش قیمت 

مختص شب یلدا نیست.
پسته 500 هزار تومانی!؟

در ایــن میان امــا در بررســی های میدانی 
شاهد نوســان قیمت اقلام شب یلدا در بازار 
و نرخ گذاری ســلیقه ای بودیم و این اتفاق با 
صحبت های رئیس اتحادیه بارفروشان مشهد 
که مدعی ثبات قیمت اســت، مغایر بود. به 
همیــن جهت موضوع نظارت بــر بازارها به 
میان آمد. در این خصوص به سراغ یک فعال 

در حوزه نظارت بر بازار رفتیم.
امید جلیلی تقویان می گویــد: اگر به عنوان 
یک شــهروند نگاهی بــه واحدهای صنفی 
اقلام شب یلدا داشته باشید، متوجه می شوید 
که برخی قیمت ها، متعارف نیســت. به طور 
نمونه در برخی فروشــگاه ها پسته تا کیلویی 
500هزار تومان هم قیمت گذاری شده است 
که فاصله بســیار زیادی با قیمت واقعی این 

محصول دارد.
وی تاکید می کند: بــرای نظارت بر بازارها، بر 
اســاس قانون نظام صنفی در خصوص میوه و 
آجیل و خشکبار، واحد صنفی  باید فاکتور خرید 
خود را در محل عرضه داشــته باشد. چراکه در 
یکی از ماده های قانون نظام صنفی تعریف شده 
است که نداشــتن فاکتور خرید در واحد صنفی 
تخلف است و مشمول مجازات های قانون نظام 
صنفی می شــود. در این میان اگر واحد صنفی 
فاکتــور ارائه دهــد، قابلیت نظارت و بررســی 
توسط بازرس پیدا می کند و درصد سود قانونی 
مشــخص می گردد و بیش از آن درصد گران 
فروشــی محســوب گردیده و با واحد متخلف 

برخورد صورت می پذیرد.
ضعف و عدم بازدارندگی قانون

ایــن فعال در حوزه نظارت بر بازار با اشــاره 
به ضعــف قانون و عدم بازدارندگی قانون در 
بازدیدهای اتاق اصناف و دســتگاه های ناظر 
که متولی نظارت بازار هستند، ادامه می دهد: 
متاســفانه اکثریت کســبه ای که در ســطح 
شهر مشاهده می شــود از ارائه فاکتور خرید 
به بازرس بازار خــودداری می کنند و کالا را 
بــا قیمت دلخواه و بالاتــر از حد مصوب به 
فروش می رسانند. چرا که مجازاتی که برای 
عدم ارائه فاکتور در نظر گرفته شــده است، 
مبلغ چندانی نداشــته و بازدارندگی کافی را 
نــدارد و واحد صنفی متخلف حاضر اســت 
جریمه را پرداخت کند اما فاکتور خرید را ارائه 

ندهد تا ملزم به کاهش قیمت نشود.

وی می افزاید: این موضوع مختص واحدهای 
صنفــی کوچک نیســت و حتــی واحدهای 
عمده و بارفروشــان نیز بعضا از ارائه فاکتور 
خــودداری و از خلا قانــون و مجازات ناچیز 
آن سواستفاده می کنند تا به خصوص در این 
ایام که میوه تقاضای بیشــتری دارد، کالا را 
با قیمت بالاتر و لحظه ای به فروش برسانند.
تقویان می گویــد: جدای از مباحث اقتصادی 
قیمت گذاری دستوری و تبعات آن بر اقتصاد 
تولید کنندگان و مصــرف کنندگان، هرچند 
دولت بــرای برخــی اقلام قیمــت گذاری 
دســتوری را اعلام می کند، اما در خصوص 
میوه و تره بار به علت تعدد کیفیت و نوع یک 
محصول این کار ممکن نیست. به طور نمونه 
مــا چندین نوع پرتقال یا چندین نوع پســته 
داریــم و هرکدام یک قیمــت دارد، بنابراین 
این  نمی توان قیمت گــذاری مصوبی برای 

محصولات داشت.
گل هم در شب یلدا گرانتر است!

در ادامــه تحقیقات نیز به ســراغ یک  فعال 
بخــش خصوصــی در زمینه  فــروش گل 
و گیــاه رفتیم. بهداد با اشــاره به اینکه »در 
شــب یلدا خرید گل به دو بخش خرید برای 
دیــد و بازدید و همین طــور خرید گل برای 
تازه عروسان تقسیم می شود« می گوید: بدون 
شــک قیمت گل در این شبها افزایش ۲0 تا 
30 درصدی پیدا می کنــد. چراکه بازار گل، 
تنها در برخی مناســبت ها مشتری بیشتری 
دارد و برخی همکاران ناخواسته مجبورند در 
همان برهه زمانی، ســود خود را کسب کنند 
تــا از پس هزینه های جاری فروشــگاه خود 
برآیند. پس طبیعی است که با افزایش تقاضا، 
عرضه با قیمت بالاتری انجام پذیرد. هرچند 

که این اقدام پسندیده نیست!
دلخوشی های کوچک را نابود نکنیم...

بدون تردید تورم حاکم بر کشــور باعث شده 
اســت که قدرت خرید مردم کاهش پیدا کند 
و رکود اقتصادی و کاهش چشــمگیر قدرت 
خرید در سال های اخیر امری واضح و بدیهی 
اســت. به همین دلیل نیز اگر منصفانه نگاه 
کنیم نبایــد خلا قانونی به حدی باشــد که 
در مناســبت های مختلف بــه دلیل افزایش 
تقاضا برای خرید، برخــی کالاها با افزایش 
قیمت نامتعارف همراه  شــوند. هرچند در این 
میان باید به وجــدان خود هم رجوع کنیم و 
همین دلخوشــی های کوچکی که سفره آن 
هرساله کوچک و کوچک تر می شود را با نگاه 

سوداگرانه از میان برنداریم!
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 طراحی کیت تشخیص کرونای »اومیکرون«
 در کشور 

رئیس انســتیتو پاســتور ایران اعلام کرد: امروز اولین مورد واریانت امیکرون به روش توالی یابی در 
انستیتو پاستور ایران مورد تایید قرار گرفت.

تســنیم نوشت: علیرضا بیگلری با اشاره به شناســایی اولین مورد ابتلا به کرونای »اومیکرون« در 
انستیتو پاستور ایران اظهار کرد: با توجه به شیوع واریانت اومیکرون در تعدادی از کشورهای جهان، 
آزمایشگاه مرجع کووید 1۹ در انستیتو پاستور ایران کیت ویژه تشخیصی این واریانت را طراحی و در 
بین تعدادی از آزمایشگاه های منتخب شبکه ملی آزمایشگاه های کووید 1۹ کشور که شامل بیش از 

500 آزمایشگاه است، توزیع کرد.
وی در ادامه افزود: بعد از دریافت نمونه های مشکوک، کار توالی یابی انجام شد که امروز صبح اولین 

مورد واریانت اومیکرون به روش توالی یابی در انستیتو پاستور ایران مورد تایید قرار گرفت.

مشاهده مواردی از آنفلوآنزای فوق حاد 
پرندگان در برخی استان ها

معاون سلامت اداره کل دامپزشکی خراسان 
رضوی با اشاره به مشاهده آنفلوآنزای فوق 
حاد پرندگان در برخی استان ها گفت: با توجه 
به فصل سرما و تغییرات ویروسی مشاهده 
شده در سویه های در حال گردش در کشور، 
انجام و تشدید اقدامات امنیت زیستی توسط 
مرغــداران به منظور جلوگیــری از ابتلا به 
بیماری در گله هــا و مراکز تولید و پرورش 

ضروری است.روابط عمومی اداره کل دامپزشکی خراسان رضوی نوشت: محمد رشتی باف با اعلام 
این خبر اظهار کرد: اکیپ های واکنش ســریع دامپزشکی در تمام شهرستان ها به حالت آماده باش 
هستند تا در صورت مشاهده هر گونه کانون احتمالی، سریعا نسبت به معدوم سازی آن اقدام نمایند.
وی افزود: افراد و تجهیزاتی را که به فارم تولید و پرورش مرغداران دسترسی دارند باید محدود شوند 
و سیستم ضد عفونی تجهیزات و فارم خود را همیشه کارا و به روز نگهدارند؛ همچنین ضروری است 
مرغداران، هرگونه کاهش مصرف آب، دان و نیز کاهش تولید را بی درنگ به دامپزشــکی اطلاع 
داده و ضمنا نســبت به ایمن بودن گله های خود با انجام واکسیناسیون  مطمئن باشند.  رشتی باف 
خاطرنشــان کرد: مرغداران بایستی هرگونه بیماری و تلفات را سریعاً به مقامات رسمی دامپزشکی 
گزارش دهند و دقت نمایند تا سیســتم امحاء مناسب و براســاس موازین بهداشتی را برای کود و 
لاشــه های پرندگان مرده در فارم خود بکار بگیرند. یادآور می گردد سامانه پیام کوتاه 30000151۲ 
آماده دریافت گزارش های مرغداران و تمامی دامپزشکان شاغل در این واحدها در این ارتباط است.

چرا نشانه های کرونا در برخی مبتلایان شدید 
است و در برخی خفیف؟ 

مطالعات محققان دانشــگاه »ییل« در آمریکا نشان می دهد دلیل تجربه علائم شدید کرونا واکنش 
التهابی ضد ویروسی بدن افراد مبتلا به این بیماری است. ایرنا به نقل از هلث نوشت: بر اساس آمار 
حدود 80 تا ۹0 درصد مبتلایان به کرونا علائم خفیفی را تجربه می کنند و 10 تا ۲0 درصد با علائم 
شدید و تهدیدکننده مواجه هستند.محققان دانشگاه »ییل« برای یافتن دلیل این موضوع تحقیقات 
جدیدی را آغاز کردند و از موش های مهندسی شــده که دارای سیســتم ایمنی مشابه انسان بودند، 
کمک گرفتند. نتایج نشان می دهد دلیل تجربه علائم شدید کرونا واکنش التهابی ضد ویروسی بدن 
است.براساس نتایج این بررسی دو درمان رایج و محبوب شامل آنتی بادی های مونوکلونال و استروئید 
دگزامتازون قادر به درمان عفونت کرونا هســتند؛ ولی درمورد آنتی بادی درمان تنها در صورتی موثر 
است که در اوایل دوره بیماری تجویز شود و در مورد دگزامتازون این اثر بخشی در صورت تجویز در 
مراحل بعدی بیماری دیده می شود.پاسخ های متفاوت ایمنی که در نمونه های آزمایشگاهی عادی و 
مهندسی شده مشابه انسان مشاهده شد، فرصتی برای کشف دلیل علائم شدید و خفیف بیماری بود.

برای مقابله با »امُیکرون« فقط ۱۷ روز وقت داریم
عضو کمیته علمی کشوری مقابله با کرونا با تاکید بر اینکه خطر امُیکرون جدی است و می تواند ظرف 
1۷ روز کشور را درگیر کند، گفت: علاوه بر رعایت پروتکل های بهداشتی، نکته مهم تزریق واکسن 
دز بوســتر است برای افرادی بالای 18 سال است و باید حتما در این زمینه اقدام کنند؛ زیرا ممکن 
است دو تا ســه هفته دیگر درگیر موج جدیدی شویم که با امیکرون خواهد بود.دکتر پیام طبرسی 
در حاشیه جلسه کمیته علمی کشوری کرونا، درباره میزان نگرانی از ورود سویه امیکرون به کشور، 
گفت: وضعیت کشورهای دنیا را می بینیم که روزبروز تعداد کشورهایی که امیکرون در آن ها شناسایی 
می شــود، افزایش پیدا می کند. در کشــور ما هم دور از ذهن نیست که وارد شده باشد؛ زیرا بالاخره 
جلوی مرزها را نمی شــود گرفت و هر روزه تعداد زیادی مسافر داریم که از کشورهای مختلف وارد 
کشورمان می شوند.وی افزود: چیزی که درباره امیکرون وجود دارد، این است که اگر امیکرون وارد 
شود، طی 1۷ روز تبدیل به سوش غالب می شود که این سرعت درباره دلتا 100 روز بوده است. اگر 
امروز یک مورد امیکرون در کشور تشخیص دهیم، ممکن است تا 1۷ روز دیگر کشور درگیر امیکرون 
شود و نقشه آبی کشور ممکن است بلافاصله به یک نقشه قرمز تبدیل شود.طبرسی گفت: بنابراین 
چیزی که اکنون مهم اســت، این است که حتما نکات بهداشتی و موارد مهم رعایت شود. در عین 
حال ما اکنون در آستانه شب یلدا هستیم که از هموطنان می خواهم حتما در حضور در اماکن سربسته 
خودداری کنند. امروز ما نگران شدیم از اینکه در بسیاری جاها کنسرت ها دارد باز می شود. در کنسرت 
فضا بسته است و ممکن است افراد ماسک شان را بردارند و اینها به شدت می تواند منجر به انتقال 
بیماری شود.وی گفت: نکته مهم دیگر هم تزریق واکسن دز بوستر است که افراد بالای 18 سال که 
سه ماه از تزریق واکسن شان گذشته است، حتما برای تزریق دز بوستر اقدام کنند. زیرا ممکن است 
فرصت دیگری نداشته باشیم و ممکن است تا دو تا سه هفته دیگر درگیر موج جدیدی شویم که با 
امیکرون خواهد بود، بنابراین هرچه سیستم ایمنی افراد بالاتر رود و ایمنی جمعی بالاتر رود، ان شاءالله 
که بتوانیم موفق  باشیم. باید توجه کرد که خطر درباره امیکرون جدی است؛ زیرا همه جای دنیا گرفتار 
شده و ما هم مستثنی نیستیم.طبرسی گفت: از آنجایی که طول مدت زمان آن هم خیلی کم است و 
طی دو  سه روز تکثیر می یابد، حتما باید نکات بهداشتی را رعایت کرد.وی درباره وضعیت مدارس و 
رعایت پروتکل ها در مدارس گفت: مدارس بحثی بسیار جدی است. امروز قرار شد نامه ای از کمیته 
علمی به ســتاد ملی کرونا ارســال کنیم و توصیه کنیم که یکسری محدودیت های جدی را ایجاد 
کنیم. یکسری کشورهای اروپایی که در مقابل محدودیت ها مقاومت کردند، مجددا محدودیت ها را 
برگرداندند. اکنون هلند در آســتانه کریسمس وارد لاک داون شد. بسیاری از هموطنانمان برای ایام 

ژانویه بلیت اروپا گرفتند یا افرادی می خواهند به ایران بیایند.
طبرســی گفت: توصیه من این است که نه افرادی که در ایران هستند، به اروپا سفر کنند و افرادی 
هم که قصد آمدن به ایران را دارند، با این شرایط نیایند. به هر حال این نگرانی جدی است. حداقل 
برای افراد خانواده خودمان احترام قائل شویم تا بیمار نشوند. طی چند روز اخیر با مواردی مواجهیم 
که افرادی از خارج از کشــور به ایران آمدند، حال در ایران بیماری کنترل شــده اما آمدند و مادر یا 

پدرشان را بیمار کردند.
وی گفــت: باید بر یک نکته تاکید کنیم، اگر می خواهیم برای مقابله با امیکرون کاری کنیم، الان 
وقتش است. الان که ما در حال کنترل نسبی هستیم باید اقدام کنیم، اما زمانیکه وارد پیک شدیم، 
دیگر بستن یا باز کردن مجامع فایده ای ندارد. ما همه این موارد را به ستاد هم اعلام می کنیم. بحث 

امروز این بود که باید با جدیت بیشتری روی محدودیت ها اقدام کنیم و الان موقع اقدام است.
طبرســی گفت: برای امُیکرون فرصت 100 روزه دلتا را هم نداریــم، بلکه 1۷ روز وقت داریم. اگر 
امروز شناسایی شد 1۷ روز دیگر با موج امیکرون مواجه خواهیم شد. اگر قرار است مرزی را ببندیم، 
محدودیت می خواهیم ایجاد کنیم و... الان وقتش اســت. این کمک به ســلامت مردم است، اگر 
امیکرون شــکل بگیرد با موجی که ایجاد خواهد کرد، مجددا سیستم درمانی و مردم درگیر شده  و 

مجبوریم بسیاری از کسب وکارها را ببیندیم.

خبر

رییس مرکز مدیریت پیوند و درمان بیماری های وزارت بهداشت مطرح کرد:

ثبت سالانه ۴۰۰ هزار سوختگی در کشور

مدیرکل دفتر سلامت خانواده و جمعیت وزارت بهداشت:

قاعده هرم جمعیتی کشور در حال کوچک شدن است

انوشیروان، پادشاهی ظالم بود

رییــس مرکز مدیریت پیونــد و درمان بیماری 
های وزارت بهداشــت سوختگی »الکتریکال« 
)سوختگی با برق( را قابل توجه کشور دانست و 
گفت: طبق آمار سالانه حدود 300 تا ۴00 هزار 
سوختگی در درجات مختلف داریم که این تعداد 
به نسبت کشورهای همســایه درصد بالاتری 
است و از این بین تنها 30 هزار نفر برای درمان 

به بیمارستان ها مراجعه می کنند.
فارس نوشت: مهدی شــادنوش با بیان اینکه 

»ســوختگی الکتریکال یا ســوختگی با برق از 
سوختگی های شــدید است که می  تواند منجر 
بــه قطع یک تا دو عضو بدن شــود و این نوع 
سوختگی، بیشــتر در بین کارگران ساختمانی 
مشاهده می شود« اظهار کرد: طبق آمار سالانه 
حدود 300 تا ۴00 هزار ســوختگی در درجات 
مختلف داریم که این تعداد به نسبت کشورهای 
همسایه درصد بالاتری است و از این بین تنها 
30 هــزار نفر بــرای درمان به بیمارســتان ها 

مراجعه می کنند.
وی ادامــه داد:  ســوختگی نیازمنــد محیــط 
اســتریل و درمان پیچیده ای است و ما به دلیل 
وجود معضلات مختلــف از جمله تحریم های 
ناجوانمردانــه آمریکا در بحــث تجهیزات این 
مسائل و پانســمان های اختصاصی این امر و 
لباس های سوختگی که نیاز است، با مشکلاتی 

روبرو هستیم.
وی خاطرنشــان کــرد: انواع پانســمان های 

ســوختگی در دنیا وجــود دارد. بعضی از این 
پانســمان ها فوق تخصصی است که به دلیل 
تحریم ها به طور رســمی برخی شــرکت های 
صادر کننده این پانسمان ها اعلام کرده اند که 
امکان در اختیار قرار دادن این نوع پانسمان ها 

را به ایران ندارند. 
رییــس مرکز مدیریت پیونــد و درمان بیماری 
های وزارت بهداشت گفت: ارگان های مربوطه 
مانند شهرداری، سازمان نظام مهندسی و حتی 

تولید کنندگان لوازم برقی باید به پیشگیری از 
بروز ســوختگی با برق، توجه ویژه داشته باشند 
بیمارســتان سوختگی  امکان ســاخت  چراکه 
در همه شــهرهای کشــور وجود ندارد. امروز 
ســوختگی های بالای 50 درصد هم در کشور 
درمان می  شوند و در این زمینه مشکلی نداریم. 
در حال حاضر در اکثر اســتان ها بیمارســتان 
ارجاعی سوختگی وجود دارد یا در حال تکمیل 

است.

مدیرکل دفتر سلامت خانواده و جمعیت وزارت 
بهداشــت با بیــان اینکه »بر اســاس آخرین 
سرشماری کشوری ســال 13۹5، قاعده هرم 
جمعیتی کشــور در حال کوچک شدن است« 
گفت: جمعیت باید مدیریت شود و ما در هشت 
ســال فرصتی که داریم باید مشکل جمعیت را 

جبران کنیم.
ایسنا نوشت: حامد برکاتی با بیان اینکه »برای 
موضوع جمعیــت همه باید تمام قــد فعالیت 
کنند در غیر اینصــورت جمعیت پیش رو قابل 
مدیریت نخواهد بود. الان هم دیر شده است و 
زمان خیلی خوبی نیست« اظهار کرد: بر اساس 
آخرین سرشــماری کشوری سال 13۹5 قاعده 
هرم جمعیتی کشور در حال کوچک شدن است. 
متولدین دهه ۶0، شــکم اول و متولدین دهه 
۹0، شــکم دوم هرم جمعیتی است و بر قاعده 
هرم ســنگینی می کند. بنابر پیش بینی سازمان 
جهانی بهداشت برای آینده جمعیتی ایران  چهار 
سناریو عنوان شــده است. ما در سال 1۴۲5 یا 
1۴30 حدود ۹8 میلیــون نفر جمعیت خواهیم 
داشت و در ســال 1۴80 جمعیت ما کاهشی تر 

شده و ۹۴ میلیون می شود. اگر سال 1۴۲5 را با 
امروزمان مقایسه کنیم در آن زمان  30 درصد 
جمعیت ســالمند خواهد بود و حدود 50 میلیون 
نیروی کار بین 15 تا ۶5 ســال خواهیم داشت؛ 
درحالی که اکنون بــا 85 میلیون جمعیت فقط 

10 درصد جمعیت کشور سالمند است.
وی افزود: روند افت TFR را در کشور مشاهده 
می کنیم؛ در حالی که دهه ۶0  رشــد جمعیت 
3.5 درصد بود و اکنون در سال 1۴00 کمتر از 
0.۷ درصد اســت. TFR باید بالای ۲.1 باشد و 
هدف گذاری قانون ۲.1 تا ۲.5 اســت. از سال 
55 که میانگین جمعیت کشــور ۲۲ سال بود و 
این جمعیت جوان انقلاب کرد و در ۴5 ســال 
گذشته 10 سال جمعیت کشور پیرتر شده است. 
جمعیت دهه شصتی ها در نیمه دوم دهه ۹0 به 
زاد و ولد رسیدند و اوج افزایش جمعیت در دهه 
۹0 مربــوط به فرزندآوری جوانان دهه ۶0 بود. 
ما فرصت محدودی داریم چون هر ۷ تا 8 سال 
میزان جمعیت مولد کمتر می شود و این روند تا 
15 ســال آینده ادامه خواهد داشت. افراد دهه 
۶0 در ۷ تا 8 سال آینده از چرخه باروری خارج 

خواهند شد. تحقیقات و تجربیات نشان می دهد 
که فرزندآوری در بالای ۴0 ســالگی در عمل 

خاتمه پیدا می کند.
برکاتی ادامه داد: به دلایلی تمایل به فرزندآوری 
در سنین بالاتر رخ داده است و چون توازن بین 
اشتغال و فرزند آوری یا تحصیل و فرزندآوری 
برای خانم ها برقرار نشــده اســت، این فاصله 
بیشتر شده اســت و فاصله ازدواج و فرزند اول 

هم بیشتر شده است. 1۷ درصد بارداری ها در
 بالای 35 سال اســت و تاخیر در فرزندآوری 
یکی از چالش هایی است که باید مدیریت شود. 
اوج فرزندآوری در سنین ۲5 تا ۲۹ سال است و 
این اوج برای گروه های مختلف متفاوت است. 
بر اســاس منحنی و آمار، خانم فوق لیســانس 
و لیســانس اوج باروری اش 30 سالگی است و 
خانم های با سواد کمتر در سنین پایین تر باردار 
می شوند. خانم های تحصیل کرده باید حمایت 

شوند تا در سنین پایین تر باردار شوند.
برکاتی اظهار کرد: از ۹00 هزار ازدواج در سال 
8۹ به 500 هزار ازدواج در ســال ۹۷ رسیده ایم 
و این درحالی است که متولدین دهه ۶0 از سن 

ازدواج خارج شدند و آمار تجرد قطعی در کشور 
در حال افزایش است.

وی افزود: تعداد خانوارهای کشور 3.5 برابر شده 
است؛ اما بعُد خانوار کم شده است و اکنون نرخ 
باروری 1.۷ اســت و اگر اقدامی نشود متولدین 
80 به بعد به یک یا ۲ فرزند اکتفا خواهند کرد 
و متولدین بعد از دهه 50 حدود 80 درصدشان 
حداکثر ۲ فرزند دارند. خانواده های یک فرزندی 
تا سال ۹5 افزایش یافته است و خانواده های 5 
فرزندی از ۲۹ درصد به 18 درصد رسیده است.
به گفته برکاتی، جمعیت باید مدیریت شــود و 

ما در هشت سال فرصتی که داریم باید مشکل 
جمعیــت را جبران کنیم. تعــداد خانم هایی که 
در ســال های پایانی عمر همسر ندارند 3 تا ۴ 
برابر خواهد شد و با پدیده زنانه شدن سالمندی 
مواجــه خواهیم شــد؛ آن هــم خانم هایی که 

سلامت و تمکن مالی کافی ندارند.
برکاتی ادامه داد: در بهترین حالت در سال ۹0 
حدود ۷1 درصد جمعیت کشور مولد بودند ولی 
به دلایلی نتوانستیم از این جمعیت جوان و پویا 

استفاده کنیم.

یک عضو شــورای شــهر تهران گفت:شهید 
محمود شهبازی یکی از شهدای والامقامی بوده 
اســت که کمتر به آن پرداخته شده و گذاشتن 
نام این شــهید روی خیابان انوشیروان، آن هم 
در حالی که افــکار عمومی تصور می کنند که 
اتفاقا انوشیروان یک  انوشیروان عادل اســت، 
پادشاه ظالم بوده اســت و کتاب های تاریخی 

که می گوید او عادل بوده، جعلی است. 
رکنا نوشت: مهدی عباســی در جلسه شورای 

شهر تهران روز گذشته با اشاره به پیشنهاد تغییر 
نام خیابان »فرجام« به »ابومهندی المهندس« 
اظهار کــرد: این تغییر نام منجر به ایجاد تقابل 
اجتماعی در محل می شود و هم نام ابومهندی 
المهنــدس کاربرد خود را از دســت می دهد و 
بهتر اســت که نام این شــهید بزرگوار را روی 
خیابانی بگذاریم که هویت تاریخی ضعیف تری 

از خیابان فرجام داشته باشد.
وی افــزود: ما می توانیم بــه جای این که نام 

بلــوار صدرا را بــه نام قهرمان ملــی خودمان 
حســن یزدانی تغییر دهیم، نام اماکن یا خیابان 
های دیگــری را بر ایــن بلــوار بگذاریم که 
وزانت کمتری داشــته باشند.عباسی با اشاره به 
پیشنهادات مطرح شــده برای تغییر نام خیابان 
انوشیروان اظهار داشت: شهید محمود شهبازی 
یکی از شهدای والامقامی بوده است که کمتر 
به آن پرداخته شــده و گذاشتن نام این شهید 
روی خیابــان انوشــیروان، آن هم در حالی که 

افــکار عمومی تصور می کنند که انوشــیروان 
عادل اســت، اتفاقا انوشیروان یک پادشاه ظالم 
بوده اســت و کتاب های تاریخی که می گوید 
او عــادل بوده، جعلی اســت. البته با این وجود 
گذاشــتن نام این شهید روی خیابان انوشیروان 
چــون می تواند منجر به بحــث ها و مخالفت 

هایی شود، نوعی جفا در حق این شهید است.
ســخنگوی شورای شهر تهران ادامه داد: ما در 
جمهوری اســلامی سیاست های رسمی داریم 

و انقلاب اســلامی سال 5۷، ضدیت با سلطنت 
۲500 ســاله شاهنشــاهی بود. یعنی ما غیر از 
پادشاهی حضرت داوود و حضرت سلیمان، هیچ 
پادشــاهی دیگری را به رسمیت نمی شناسیم. 
این در حالی اســت که خیابان انوشیروان چند 
کوچه پایین تر از دفتر مقام معظم رهبری قرار 
دارد و وجود نام این پادشــاه روی یک خیابان 
در آن منطقــه قطعا با اصول انقلاب اســلامی 

تعارض دارد.

بررسی وضعیت کشور با اعلام شناسایی اولین مبتلا؛

اومیکرون در ایران؛بازگشت قرنطینه!
ســرویس اجتماعی / چند وقتی اســت که 
وضعیت ایران به ثبات رســیده طوری که 
نقشــه آبی و زرد کرونا در ایران به صورت 
مــداوم در حال انتشــار در فضای مجازی 
اســت. کاهش میــزان مــرگ و میرها و 
همچنین تعداد ابتــلای روزانه، نویدی بود 
که روزهای بهتر در راه است. اما این طعم 
شــیرین چند صباحی بیشتر ادامه نیافت و 

امیکرون بالاخره به ایران رسید. 
 بــه گــزارش روزنامــه »صبــح امروز« 
روز گذشــته وزارت بهداشــت بــا اعلام 
ایرانی به امیکرون از  شناسایی نخســتین 
ورود آن به کشــور خبرداد. هر چند تا پیش 
از این به صورت جسته و گریخته گفته می 
شــد که احتمال وجود این سویه جدید در 
کشور بالاست، اما وجود آن تایید نشده بود.
درواقع نخستین فرد مبتلا از کشور امارات 

وارد ایران شده است.
کمــال حیــدری معاون بهداشــت وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با اشاره 

به برگزاری نشست اضطراری ستاد مقابله 
با کرونای وزارت بهداشــت از شناســایی 
ســویه امیکرون در کشور خبر داد و گفت: 
»تا روز گذشته 85 کشور شیوع این ویروس 
را که از آفریقای جنوبی آغاز شــده اســت 
در کشــور خود اعلام کرده اند، امروز هم 
آزمایشــگاه مرجع ما شناسایی امیکرون در 

کشور را تایید کرد«.
اگرچه که به گفته حیــدری اقدامات لازم 
برای قرنطینه این فرد و اطرافیانشکه ساکن 
شهر تهران است انجام شده است، اما این 

اقدامات از میزان نگرانی ها نکاست.
درواقــع یکــی از مهمتریــن نگرانی های 
موجود در ایران و تمام کشــورهایی که با 
این ســویه جدید روبه رو شده اند سرعت 

انتقال بالای آن است.
بسیار  امیکرون ســرعت سرایت  متاسفانه 
بالایــی دارد بــه طوری کــه در برخی از 
کشــورهای اروپایی 155 مورد مثبت را در 
۲۴ ســاعت به طور قطعی ثبت کرده اند و 

تا 1500درصد نسبت به قبل افزایش داشته 
است.

ثابت  این ویروس هنوز  قدرت کشــندگی 

نشده، اما طبق اظهار نظرهای اولیه قدرت 
ســرایت بالاتری دارد و در مخرج کســر 
ما، افراد بیشــتری مبتلا می شــوند؛ افراد 
بیشــتری که مبتلا می شــوند و بدنشان 
مقاوم نیســت، آســیب می بینند و وقتی 
ویروس گسترش پیدا کند و جمعیت زیادی 
درگیر شوند بالطبع بار خدمات بیمارستانی 
و بســتری و ممکن است فوتی ها افزایش 
یابد. اما براســاس آنچه گفته شــده میزان 
بیماری زایی این سویه کمتر بوده و سرعت 
آن بیشــتر اســت هرچند نمی شود قطعی 
گفت چراکه این سویه تنها دو تا سه هفته 

است که شیوع پیدا کرده است.
متاسفانه این ترس وجود دارد که ایران نیز 
با مشاهده نخستین فرد مبتلا طی زمانی نه 

چندان زیاد وارد موج ششم بیماری شود.
اگرچــه که تصمیــم گیــری اقداماتی که 
باید به زودی در کشــور  اجرایی شــود به 
ســتاد ملی مقابله با کرونا انتقال داده شده 
و آنها با توجه به شــرایط موجــود درباره 

محدودیت های جدید تصمیم گیری خواهند 
کرد. اما وزارت بهداشــت اعلام کرده است 
بهترین اقدام دریافت دز سوم و خودمراقبتی 
است؛ افراد به خصوص آنهایی که بیماری 
زمینــه ای دارنــد از حضــور در تجمعات 

جلوگیری کنند.
متاســفانه با نزدیک شدن شب یلدا میزان 
تجمعات افراد نیز افزایش بیشــتری خواهد 
داشــت و همین امــر می توانــد یکی از 
مهمترین زمینه هایی باشد که به شیوع هر 
چه بیشتر امیکرون در کشور بیانجامد. البته 
نباید فراموش کــرد که علاوه بر تجمعات 
یلدایی که پیش رو است تجمعات دیگری 
نیز وجود دارد که بــه صورت مداوم اتفاق 
می افتد؛ تجمع دانشجویان در دانشگاه ها و 

دانش آموزان در مدارس.
مسلما بســیار اهمیت دارد که ستاد کرونا 
هــر چه زودتــر اقدامــات و تصمیم گیری 
 های لازم را در رابطه با این ســویه جدید

 بگیرند. 

متاسفانه امیکرون 

سرعت سرایت بسیار بالایی 

دارد به طوری که در برخی 

از کشورهای اروپایی ۱55 

مورد مثبت را در 24 ساعت 

به طور قطعی ثبت کرده اند 

و تا ۱500درصد نسبت به قبل 

افزایش داشته است
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 ۱۵۷ جلد کتاب طی سال جاری در خراسان 
شمالی چاپ شد

معاون امور فرهنگی و رســانه ای اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی خراسان 
شمالی از چاپ 15۷ جلد کتاب در سال 

جاری خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از ایسنا، رضا رضایی در گفت وگو 
با ایســنا با اشــاره به اینکه طی ۹ ماه 
امسال 15۷ جلد کتاب به چاپ رسیده 
اســت، اظهار کرد: طی ۹ ماه امسال، 

۲۴۷ عنوان کتاب به چاپ رســید که این آمار نسبت به سال جاری نشان دهنده روند نزولی 
چاپ کتاب در استان است.

رضایی در خصوص تعداد چاپخانه ها در استان بیان کرد: 13 مرکز دارای چاپ دیجیتال، ۲0 
مرکز چاپ، ۴۲ افست و 10 مرکز موافقت اصولی در استان وجود دارد.

این مســئول تجهیزات استانی در حوزه صنعت چاپ استان را مناسب دانست و تصریح کرد: 
در حــال حاضر در اســتان از تجهیزات لتر، برش پلار 115، چســب گرم، ملخی و صحافی 

استفاده می شود.
رضایی در رابطه با اینکه چه کمبود هایی در سطح ملی و استانی در صنعت چاپ داریم اظهار 
کــرد: کمبودی از نظر قبل و بعد از چاپ وجود ندارد ولی خروجی نقدینگی از اســتان باعث 

تزلزل اقتصادی استان شده است.
وی در پایان بیشــترین کتب چاپ شــده را در موضوعات علوم اجتماعی، ادبیات، کودک و 

نوجوان، تاریخ و جغرافیا عنوان کرد.

بقایای ۵ ماموت عصر یخبندان کشف شد
کارشناسان بقایای پنج ماموت عصر یخ 

را در انگلستان کشف کردند.
امروز«  روزنامه »صبــح  به گــزارش 
و به نقــل از گاردین،  کشــف بقایای 
پنــج مومیایــی عصر یــخ در منطقه 
»کاتســوولدز«  که در وضعیت بســیار 
مناســبی قــرار دارند موجــب حیرت 
باستان شناســان و دیرین شناسان شده 

است.
بقایای دو ماموت بزرگســال،  دو نوجوان و یک کودک که حدود ۲۲0هزار سال پیش زندگی 
می کردند در منطقه ای در نزدیکی »سوئیندون« به همراه ابزارهای متعلق به نئاندرتال ها که 
گمان می رود این موجودات 10 تنی را شــکار کرده اند کشف شــدند. انتظار می رود با ادامه 
کاوش در منطقه مورد نظر بقایا و آثار بیشتری کشف شود چراکه فقط بخش کوچکی بررسی 

شده است.
با توجه به کیفیت و وضعیت آثار کشف شده محل کشف آن ها را می توان یک معدن طلا در 
نظر گرفت. از جمله آثاری که تاکنون در این منطقه کشــف شده به بقایای موجودات عظیم  
دیگر متعلق به عصر یخ همچون گوزن های شمالی که جثه ای معادل دو برابر جثه گوزن های 
شمالی کنونی دارند،  موجودات کوچک تر،  دانه های گیاهان و حتی فسیل گیاهان و گونه های 

منقرض شده می توان اشاره کرد.
تمامی این موارد می توانند درباره نحوه زندگی نئاندرتال ها در شرایط  دشوار بریتانیا در عصر 
یخ ســرنخ هایی ارائه دهند. این اکتشــافات منحصر بفرد در جریان مســتندی که با اجرای 
»دیوید اتنبرو«  در 30 دسامبر از »بی بی سی وان« پخش می شود معرفی خواهند شد. علاوه 
بر »اتنبرو« ،  »بن گرود«  اســتاد دانشــگاه و زیست شناس و گروهی از باستان شناسان نیز در 

این برنامه حضور خواهند داشت.
»گرود« این اکتشاف را یکی از مهم ترین اکتشافات در دیرین شناسی بریتانیا معرفی کرد چرا 

که کشف اسکلت کامل ماموت بسیار نادر است.
به گفته این استاد دانشگاه، محلی که این مومیایی ها کشف شده اند دقیقا همان مکانی است 

که زندگی  آن ها حدود هزاران سال پیش به پایان رسیده است.
محققان معتقدند این بقایای ماموت ها و آثار تاریخی که در کنار آن ها کشف شده اند به حوالی 

۲۲0هزار سال پیش یعنی زمانی که بریتانیا هنوز محل زندگی نئاندرتال ها بود بازمی گردند.

رقابت ایران و ژاپن از کن تا اسکار 

دو فیلم »قهرمان« و »ماشــین منو بران« به عنوان دو نماینده اصلی سینمای آسیا در فصل 
جوایز سینمایی و جوایز اسکار رقابت نزدیکی را پیگیری می کنند.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایســنا، رقابت ســینمایی ایران و ژاپن در سال 
جاری میلادی از هفتاد و چهارمین دوره جشنواره فیلم کن آغاز شد، جایی که فیلم  »قهرمان« 
ســاخته اصغر فرهادی و »ماشین منو بران« به کارگردانی »ریوسوکی هاماگوچی« هر دو در 
بخش رقابتی اصلی نامزد کســب نخل طلا بودند و در نهایت فرهادی موفق به کسب جایزه 
بزرگ هیات داوران )دومین جایزه مهم پس از نخل طلا(  شد و ساخته »هاماگوچی« نیز 3 

جایزه بهترین فیلمنامه، فیپرشی و جایزه کلیسای جهانی را به خود اختصاص داد.
در چهاردهمین دوره جوایز ســینمایی آسیاپاســیفیک نیز ایران و ژاپن با نامزدی در ۷ شاخه 
پیشــتاز بودند و دو فیلم »قهرمان« و »ماشین منو بران«  هر کدام در ۴ شاخه بهترین فیلم، 
کارگردانی، فیلمنامه و همچنین بهترین بازیگر مرد شانس دریافت جایزه داشتند و در نهایت 
جایزه بهترین فیلم و فیلمنامه به ژاپن رســید و اصغر فرهادی هم جایزه بهترین کارگردانی 
را به خودختصاص داد.در ادامه »قهرمان« و »ماشــین منو بران« به ترتیب به عنوان نماینده 

رسمی سینمای ایران و ژاپن در نود و چهارمین دوره جوایز سینمایی اسکار انتخاب شدند. 
»قهرمان « در شاخه بهترین فیلم همراه با »ماشین منو بران« در دسته دوم شانس ها حضور 
داد. فرهادی در دو شاخه بهترین کارگردانی و فیلمنامه اصلی هم بر اساس این پیش بینی در 

دسته دوم شانس های کسب جایزه قرار دارد. 
اقبال جوایز ســینمایی نسبت به فیلم »ماشــین منو بران« در حال افزایش است و این فیلم 
به تدریج در حال قدرت نمایی در شــاخه بهترین فیلم جوایز ســینمایی است، همانطور که 
تاکنون از سوی انجمن منتقدان فیلم نیویورک و لس آنجلس برنده بهترین فیلم شده است. 
در صورتی که این فیلم بتواند در شاخه بهترین فیلم جوایز اسکار نیز به جمع نامزدها راه یابد 
و همچون فیلم »انَگل« برنده نهایی شــود، شــانس فیلم »قهرمان« در شاخه بهترین فیلم 
بین المللی اسکار ۲0۲۲ افزایش خواهد یافت، چرا که در طول بیش از ۹ دهه برگزاری جوایز 
اســکار تنها فیلم »انَگل« ســاخته »بونگ جون هو« از کره جنوبی در سال ۲0۲0 توانسته 
بــه صورت همزمان برنده دو جایزه بهترین فیلم و بهترین فیلم بین المللی شــود، اتفاقی که 
احتمال تکرار آن به فاصله دو سال بسیار کم به نظر می رسد، در غیر این صورت شاهد رقابتی 

نزدیک میان این دو فیلم برای کسب اسکار بین المللی خواهیم بود.

خبر

»بی همه چیز« صدرنشین رقابت تازه های اکران 
رقابــت ســه فیلــم تــازه اکــران شــده 
»گربــه  و  »اتومبیــل«  »بی همه چیــز«، 
ــز«  ــع »بی همه چی ــه نف ــه ب ــیاه« در گیش س

ــد. ــام ش تم
بــه گــزارش روزنامــه »صبــح امــروز« و بــه 
نقــل از ایرنــا، بــا نمایــش ســه فیلــم جدیــد 
ســیاه  گربــه  و  اتومبیــل  بی همه چیــز، 
از چهارشــنبه هفتــه گذشــته ۲۴ آذرمــاه 
رقابــت بــرای فــروش هفتگــی بیشــتر هــم 
ــر  ــم پربازیگ ــا فیل ــق پیش بینی ه ــد و طب ش
بیــن  در  را  رقابــت  گــوی  بی همه چیــز 
ایــن ســه فیلــم ربــود و در صدرگیشــه قــرار 

ــت. گرف
محســن  کارگردانــی  بــه  بی همه چیــز 
قرایــی در چهــار روز اول اکــران خــود بیــش 

ــت. ــان فروخ ــون توم از ۷50 میلی
در خلاصــه داســتان ایــن فیلــم آمــده اســت: 
کــه  سال هاســت  دورافتــاده  روســتایی 
رونــق پیشــین را نــدارد. ســاکنین یــا کــوچ 
اجبــاری کرده انــد یــا اگــر مانده انــد در 
ــتا  ــد، روس ــر می برن ــه س ــی ب ــر و بدبخت فق

ــی دارد… ــا مهمان ام
ــادی  ــی، ه ــه تهران ــتویی، هدی ــز پرس پروی
حجــازی فــر، بــاران کوثــری، مهتــاب 
ــجادی  ــد س ــی، فری ــک کریم ــور، باب نصیرپ
ــان  ــه مرزب ــریفی و لال ــدرام ش ــینی، پ حس
هنرمندانــی هســتند کــه در ایــن فیلــم 

ــد. ــور دارن ــر حض پربازیگ
ــم  ــی کری ــه کارگردان ــیاه ب ــه س ــم گرب فیل
امینــی 3۴0 میلیــون تومــان فــروش داشــته 
ــازه اکــران شــده در  ــم ت و در بیــن ســه فیل

ــت. ــرار گرف ــگاه دوم ق جای
ــا  ــط ب ــلا مرتب ــی کام ــم موضوع ــن فیل ای
ــان شــهرت، فضــای  ــروزی جوان فضــای ام
در  دارد.  زیرزمینــی  موســیقی  و  مجــازی 
ــز  ــه چی ــده: هم ــم آم ــتان فیل ــه داس خلاص
ــر  ــه دلگی ــه دیگ ــد ک ــروع ش ــی ش از غروب

ــود... نب

ــی،  ــا رکن ــه، کی ــرلان پروان ــرام رادان، ت به
پیــام احمــدی نیــا، ا–زاده ســدیری، علیرضــا 
اســتادی، حســین پورکریمــی، بهــاره کیــان 
افشــار، رضــا یزدانــی، احســان کرمــی، علــی 
اوجــی و گــروه ســون بنــد از بازیگــران ایــن 

فیلــم هســتند.
فیلــم ســینمایی اتومبیــل نیــز ســومین فیلــم 
ــان  ــدی میزب ــده در رده بن ــران ش ــازه اک ت
قــرار  اســتقبال مخاطبــان در رده ســوم 
ــی  ــی عل ــه کارگردان ــم ب ــن فیل ــت. ای گرف
ــان  ــون توم ــا 11 میلی ــه تنه ــری رامش می

ــت. ــته اس ــروش داش ف
در خلاصــه داســتان اتومبیــل بــا بــازی 
ــدی  ــدی، مه ــر عب ــون اکب ــی چ هنرمندان
کوشــکی، ســحر قریشــی، ارســلان قاســمی، 
نیمــا شــاهرخ شــاهی، علیــرام نورایــی، 

ــش و ــر غفارمن ــال زاده، امی ــهرزاد کم ش
آزیتــا ترکاشــوند آمــده اســت: همیشــه همــه 
ــز اون طــوری کــه فکــر میکنــی پیــش  چی

نمیــره...
امــا بــه ترتیــب دیگــر فیلم هــای یــک 
ــروش  ــزان ف ــده و می ــران ش ــر اک ــاه اخی م

بــه  بی دقــت  جنایــت  آنهــا  هفتگــی 
ــا  ــه ت ــی شــهرام مکــری اســت ک کارگردان
کنــون حــدود 108 میلیــون تومــان فــروش 

ــت. ــته اس داش
ــت از  ــژه حکم ــاخته منی ــد س ــم بندربن فیل
دهــم آذر مــاه روی پــرده رفتــه و تــا کنــون 
ــته اســت. ــروش داش ــان ف ــون توم ۹۲ میلی

اثــر  دیگــر  طوبــا  و  عمــاد  رمانتیســم 
بــه  نیــز  ســینما  اکــران  تازه هــای 
کارگردانــی کاوه صبــاغ زاده بــه فــروش 1۹0 
ــر اســاس اعــلام ســامانه  میلیــون تومــان ب

فــروش )ســمفا( رســیده اســت.
ــباف  ــی فرش ــی مرتض ــه کارگردان ــان ب توم
ــی اســتقبال  ــون تومان ــروش 1۶0 میلی ــا ف ب
ــن شــرایط  ــت بخشــی را در ای نســبتاً رضای

ــرده اســت. ــه ک تجرب
ــد  ــاخته محم ــن س ــر اولی ــم تجدیدنظ حک
ــران  ــاه اک ــک م ــس از ی ــور پ ــن کریم پ امی
۲۹0 میلیــون تومــان فــروش داشــته اســت.

بــرادران ارک نیــز فیلــم پوســت اولیــن اثــر 
ــد  ــن روزهــا در اکــران دارن ــد خــود را ای بلن
کــه بنــا بــر اعــلام فــروش فیلم هــای 
ــون  ــون 8۲0 میلی ــا کن ســینمایی )ســمفا( ت

ــت. ــته اس ــروش داش ــان ف توم
کمــدی آپاچــی ســاخته آرش معیریــان هــم 
ــیده  ــان رس ــون توم ــروش ۴۲0 میلی ــه ف ب

اســت.
ــیدجواد  ــی س ــه کارگردان ــا ب ــهر گربه ه ش
هاشــمی کــه از ابتــدای آذر روی پــرده رفتــه 
ــروش  ــان ف ــون توم ــارد و ۲10 میلی ۲ میلی

داشــته اســت.
آتابــای بــه کارگردانــی نیکــی کریمــی نیــز 
تاکنــون بیــش از 3 میلیــارد ۷5 میلیــون 
تومــان مــورد اســتقبال مخاطبــان قــرار 

ــت. ــه اس گرفت
ــی ســیاوش ســرمدی  ــه کارگردان منصــور ب
بــا روایتــی از زندگــی شــهید ســتاری بیــش 
از ۲ میلیــارد و ۷00 میلیــون تومــان فروختــه 

اســت.
بــه  فرهــادی  اصغــر  ســاخته  قهرمــان 
ــی  ــون تومان ــارد ۲۷0 ملی ــروش 10 میلی ف
ــی  ــه کارگردان ــاد 3 ب ــت ارش ــید و گش رس
ســعید ســهیلی هــم ۲۴ میلیــارد و 100 

میلیــون تومــان فروخــت.
ــان  ــازی جــدول گیشــه همچن ــه ت ــا یکت ام
در اختیــار دینامیــت بــه کارگردانــی مســعود 
ــارد  ــا 3۲ میلی ــروش ب ــی اســت کــه ف اطیاب
100 میلیــون تومــان پرفــروش فیلــم ســال 

اســت.

آنچه پایان بندی فیلم ها و سربال ها به ارمغان می آورد؛

تیتراژ خوانی،میانبر مسیر شهرت
ســرویس فرهنــگ | ایــن روزهــا فیلم و 
سریال های بسیاری را در سینما و رسانه ملی 
و شــبکه نمایش خانگی می بینیم که یکی از 
منحصر به فردترین ویژگی خود را تیتراژ آن 
می دانند. تیتراژها معمولا در سال های اخیر یا 
ویترین موفقیت و شــهرت چهره های جدید 
بوده و یا برگ برنده و نقطه قوت یک سریال 
یا برنامه تلویزیونی به شمار می آمدند و خواننده 
تیتراژ موجب بهتر دیده شدن یک اثر نمایشی 
می شده است. هرچند در این خصوص برخی 
از کارشناسان عقیده دارند که مسئولان رسانه 
ملی خلأها و نقص های بسیاری از سریال های 
سطحی پخش شــده از تلویزیون را با حضور 
پر  موســیقی کشورمان  خواننده های مطرح 

می کنند.
به گــزارش روزنامــه »صبح امــروز« آنچه 
می خوانیــد نظــرات فعالین این حــوزه در 
سال های اخیر است که در گفتگوهای خود با 

رسانه ها عنوان کرده اند.
رضا یزدانی

آهنگسازی  و  خوانندگی 
رضا یزدانــی برای فیلم 
ســینمایی »حکم« به 
مســعود  کارگردانــی 
کیمیایی آغاز شــد و در 
خوانندگی  نیــز  تلویزیون 
تیتراژ ســریال های زیادی را برعهده داشته 
است که اولین آنها سریال مرگ تدریجی یک 

رویا به کارگردانی فریدون جیرانی بود.
او معتقد است: خواندن تیتراژ می تواند در روند 
معرفی و رشد یک خوانند بسیار تاثیرگذار باشد. 
البته به شرط آن که این روند، مسیر درستی را 
طی کند. یعنی خواننده در جای درســت قرار 

گرفته باشــد، آهنگ خوب و قدرتمند باشد و 
ترانه هم کیفیت و تاثیرگذاری کافی داشــته 
باشــد و بتواند حال و هوای سریال و حال و 
هوای فضای تصاویر را به درستی انتقال دهد. 
اگر این انتقال درست انجام بشود، اتفاق مورد 
نظر رخ داده اســت اگر نه، حتی ممکن است 

تاثیر منفی هم داشته باشد.
یزدانی با اشــاره به ویژگی یک تیتراژ مناسب 
عنوان کرده است: در تیتراژ، قطعه برای تصویر 
و در خدمت تصویر اجرا می شــود. موسیقی 
برای تصویر ســاخته و ترانه هم براساس آن 
سروده می شود، پس خواننده هم باید متناسب 
با تصویر بخواند. وقتی قرار اســت قطعه ای 
برای یک فیلم یا سریال ساخته شود، باید حتما 
با مضمون فیلم یا سریال هماهنگ باشد. به 
عبارتی تیتراژ موفق تیتراژی است که با دیدن 
و شنیدن آن بتوان تصاویر فیلم یا سریال را در 

ذهن مرور کرد.
حبیب خزایی فر

حبیب خزایی فر نیز از 
جملــه آهنگســازانی 
است که در این حوزه 
ی  لیت هــا فعا
او  دارد.  گســترده ای 
معتقــد اســت: انتخاب 
خواننده برای فیلم براســاس نیاز شکل 
می گیــرد در غیــر این صــورت لزومی 
نمی بینیم صدای خواننده هم شنیده شود. 
در واقع با توجه به فیلمنامه این ضرورت 
احساس می شود که در این بخش کلام و 
شــعر قرار بگیرد یا خیر؟آیا این کلام در 
تخلیه احساس مخاطب تاثیر گذار خواهد 

بود؟

فریدون آسرایی
آسرایی نیز از چهره های 
شناخته شده در موسیقی 
او  است.  کشــور  پاپ 
انتخاب تیتراژ سریال یا 
برنامه هــا را منــوط به 
موضــوع فیلم یــا برنامه 
عنــوان می کنــد و تأکید دارد، ترانــه باید با 
محتوای داســتان همراه باشد.آسرایی مطرح 
کرد: در بســیاری از مواقع خواننده های ما از 
طریــق همین تیتــراژ خوانی ها به شــهرت 

رسیده اند و برای آنها مسیر ترقی بوده است.
وی با بیان اینکه »به عقیده من خواندن تیتراژ 
بسیار اهمیت دارد« ادامه داده است: اگر تیتراژ 
یک برنامه یا سریال موفق شود در دیده شدن 
خواننده و حتی فیلم یا ســریال بسیار بسیار 

تأثیرگذار خواهد بود.
عبدالجبار کاکایی

شده  شناخته  چهره  این 
در حوزه ترانه نویســی 
تیتراژهــای  بــرای 
تلویزیونی عنوان کرده 
اســت : هدف گــذاری 
مبنــای  بــر  تیتراژهــا 
موضوعات مختلف سریال ها است . بنابراین 
بدون شــک معیار انتخاب تیتــراژ باید پیرو 

موضوع سریال و فیلم باشد.
حجت اشرف زاده 

از دیگرخوانندگان خوب 
موســیقی پاپ و سنتی 
حجت اشرف زاده است 
که در خصوص مافیای 
تیتراژخوانی گفته است: 

فضای موسیقی درکشــور ما دارای چالش و 
مشکلات زیادی است و در این موضوع شکی 
نیســت. تهیه، تولید و نشــر موسیقی دچار 
مشکل شده و موسیقی هرگز حمایت نشده و 
نمی شــود و طبیعتــاً خواننده هایــی حمایت 
می شــوند که توانایی مالی داشته باشند یا از 
تهیه کننده یا سرمایه گذار خوب برخوردار شوند.

سعید شریعت
 خواننده تیتراژ ســریال 
»افــرا« پیرامون نکات 
مهــم در خلق یک اثر 
آثــار  بــرای  خــوب 
کرده  بیــان  تلویزیونی 
است: معتقدم بهره گیری از 
موســیقی و خواننده در متن و تیتــراژ آثار 
نمایشی، آن چنان ضرورتی ندارد، اما به نوبه 
خــود می تواند نقش ســازنده ای در تلطیف 
ســکانس ها و پلان های آثــار و تفهیم بهتر 
محتوای قصه به مخاطب داشــته باشــد و 
همین طــور یک اثر را با تمــام نقاط قوت و 
ضعــف در ذهن مخاطب مانــدگار کند.وی 
معتقد اســت: ســاختار یک اثر موسیقایی 
همچون مثلث ســه ضلعی است که اگر چه 
خواننده در راس آن قرار دارد، اما این تعامل و 
هماهنگی با آهنگســاز و ترانه سرا است که 
موفقیت ملودی ها و قطعات ساخته شده چه 
در زمینه آثار تلویزیونی و یا سینمایی و چه در 
عرصه ترانه را تضمین خواهد کرد. همچنین 
می توان مدعی شد در کنار همه این گفته ها 
میزان و درصد اســتقبال مردم به ویژه قشر 
فرهیختــه جامعه اســت که تعییــن کننده 
موفقیت و ماندگاری آثار موسیقی و یا نمایشی 

خواهد بود.

مهیار علیزاده
این آهنگساز نام آشنا که 
تیتراژهــای  حــوزه  در 
تلویزیونی هم کار کرده 
است، گفته بود: سلایق 
تهیه کنندگان  و  مجریان 
تلویزیون بســیار سطحی و 
عوام گرایانه است و در نتیجه این مسئله باعث 
می شــود تا در انتخاب آثار موســیقایی برای 
تیتراژها به این فکر کنند که چه خواننده ای روی 
بورس اســت و مردم بیشــتر دوســت دارند، 
خواننده ای که تاریخ مصرف دارد و تنها دو، سه 
ســال فقط خوانندگی کند و پولســاز باشد را 
انتخاب می کنند و آخرین مســئله ای که به آن 
فکر می کنند کار فرهنگی و نشر هنر فاخر است. 
تنها می خواهند برنامه شان بیشتر دیده شود و در 
فضای مجازی بیشتر سروصدا کند، این رویکرد 

ما را پله پله از هنر فاخر دور می کند.
مجید اخشابی

این خواننده فعال در حوزه 
تیتراژ نیز درباره مختصات 
تیتراژ  و  موســیقی  یک 
خوب برای یک ســریال 
در  نوآوری  اســت:  گفته 
شرط  یک  اساســا  موسیقی 
است و موفقیت یک هنرمند در ساخت و اجرا است 
اما باید به جاذبه های ســریال گره بخورد. گاهی 
موسیقی واقعا خوب است اما سریال بیننده را پای 
تلویزیون نمی نشــاند و باعث می شــود موسیقی 
کارکردی نداشته باشد و دیده نشود. گاهی اوقات 
برعکس است و یک سریال خیلی خوب می تواند 
یک موســیقی را بالا ببــرد. باید هــر دو با هم 

هماهنگ و هم سنگ باشند.
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تلاش برای بازگرداندن کوهستان پارک 
شادی به مشهد

شهردار مشهد با اشــاره به اهمیت ایجاد فضای 
شــادی مومنانه برای زائران و مجاوران در شهر 
بر اهمیت بازگرداندن کوهستان پارک شادی به 
شهر و امکان بهره گیری از آن تاکید کرد و ضمن 
درخواســت از متولیان این امــر از گام های اولیه 

مدیریت شهری در این زمینه خبر داد.
به گزارش صبح امروز، ســید عبدالله ارجائی در 
برنامه زنده تلویزیونی اشــاره در خصوص بودجه 

شهر مشهد اظهار کرد: بخشنامه بودجه 1۴01 چند روز قبل ابلاغ شد، تفاوت این بودجه با بودجه 
ســال های گذشته بسیار است. امســال 30 درصد تمامی منابع عمرانی بودجه 1۴01 را به نقاط 
کم برخوردار و حاشیه شهر اختصاص داده ایم و مقرر شده به محض اینکه هر پروژه عمرانی در 
حاشیه شهر کلنگ بخورد، مبالغ به آن تزریق شود.وی افزود: همچنین به مناسب سازی فضاها 
برای اقشــار با نیازهای خاص توجهی ویژه داریم و هیچ پروژه ای بدون داشــتن مطالعات برای 
توانیابان و اولویت ســنجی برای این افراد آغاز نخواهد شــد و نگاه عالمانه در اداره شهر در این 

موارد مشخص خواهد شد.
استفاده از منابع درآمدی پایدار برای پروژه ها

شهردار مشهد با اشاره به نگاه ویژه به مقوله نشاط و شادی به خصوص برای بانوان و حرکت به 
سمت شفافیت، بیان کرد: بعضی از پروژه ها به منابع درآمدی متصل هستند که یا پایدار نیست یا 
غیر شفاف است و یا حصول آن در هاله ای از ابهام قرار دارد. گاهی ما به جای کارهای زیربنایی 
و حیاتی به ســمت کارهای روبنایی حرکت می کنیم که جلب توجه کند، انشاء الله در این دوره 
اینگونه نخواهد بود و ســعی می کنیم از منابع درآمدی پایدار برای پروژه ها استفاده کنیم.ارجائی 
خاطرنشان کرد: به دنبال این نیستیم که به هر قیمتی پروژه ها را کلنگ زده و 10 درصد بودجه 

را به پیمانکار بدهیم و سپس پروژه را رها کنیم یا پروژه را بدون مطالعه و پیمانکار شروع کنیم.
وی با اشــاره به اینکه منابع درآمدی بودجه امســال از 18 هزار میلیارد کمتر است، اضافه کرد: 
هزینــه درآمدی بودجه بالغ بر ۲0 هزار میلیارد تومان اما منابع درآمدی کمتر از 18 هزار میلیارد 

تومان است.
اعداد در پروژه ها از ابتدا واقعی در نظر گرفته شود

شــهردار مشهد در خصوص ادعای شبکه های مجازی مبنی بر افزایش ۹3 درصدی پروژه ها و 
تاخیر 80 درصد آن ها، تصریح کرد: این موضوع به واقعی شدن بودجه باز می گردد. زمانی که در 
پروژه های عمرانی تعدیل را پیش بینی نمی کنیم، بعد از کلنگ زنی پروژه، پیمانکار در دریافت با 
مشکل مواجه می شود و فشار روی دو قشر کارگران ساده درون پروژه و مردمی که راهشان بسته 
می شــود، می آید. باید اعداد و ارقام را از روز اول واقعی ببینیم؛ هرچند این مســاله سبب کاهش 
پروژه ها می شــود اما به نظر بنده حسن است؛ زیرا سبب شفافیت و راستگویی به مردم می شود. 
چرا باید تعداد بیشتری پروژه کلنگ بزنیم و بعد در پرداخت به مشکل بخوریم و مردم و کارگران 
آسیب ببینند؟ نوســانات ناشی از رفتارهای اقتصادی کشور تکانه های معقولی نیست اما ندیدن 

ضریب تعدیل نیز نتیجه خوبی نخواهد داشت.

شهردار منطقه پنج منصوب شد
طی حکمی از سوی شهردار مشهد، علی شیرمحمدی به عنوان شهردار منطقه 5، منصوب شد.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شــهرداری مشهد، در متن این حکم آمده است؛ نظر به مراتب 
تخصص و تعهد جنابعالی، به موجب این حکم به عنوان شهردار منطقه پنج منصوب می گردید، 
امید است که با توکل به خداوند متعال، سرلوحه قرار دادن منویات مقام معظم رهبری، قانون و با 
اجرای دقیق سیاست ها و برنامه های ابلاغی دوره ششم مدیریت شهری در خدمت به زائرین، 

مجاورین و خادمین بارگاه منور رضوی موفق و موید باشید.

غفلت از کنشگران اجتماعی و مردم در تهیه 
طرح های توسعه شهری
رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای 
اسلامی شهر مشــهدمقدس گفت: در طرح های 
توســعه شــهری همچون طرح جامــع و طرح 
تفصیلی، نقش کنشگران اجتماعی و مردم مورد 
توجــه قرار نگرفته و برای آن ها پشــت درهای 
بسته تصمیم گیری شــده است به گزارش صبح 
امروز، حمید ضمیری رئیس کمیسیون شهرسازی 
و معماری شورای اســلامی شهر مشهد، در این 

نشســت با بیان اینکه در نظام مدیریتی کشور شــاهد نگاه از بالا به پایین هستیم، اظهارکرد: 
شــوراهای شــهر، به  عنوان نهادی مردمی، روز به روز درحال تضعیف شدن هستند و اختیارات 
از آن ها گرفته می  شــود.وی افزود: در طرح های توسعه شــهری همچون طرح جامع و طرح 
تفصیلی، نقش کنشــگران اجتماعی و مردم مورد توجه قرار نگرفته و برای این طرح ها پشــت 
درهای بسته تصمیم گیری شده است؛ البته ما در این بحث به دنبال اصلاح این روش ها هستیم.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر مشهدم با تاکید بر اینکه در فرآیند 
بازآفرینی باید نقش مساجد، به عنوان عنصر هویت بخش در محلات مدنظر باشد، تاکید کرد: اگر 
بتوان مساجد را در حوزه تعاملات اجتماعی، اقتصاد محله و تصمیم گیری ها فعال کنیم، بسیاری 

از مسائل و مشکلات برطرف می شود.

افزایش نظارت بر رانندگان با 4۰۰ دوربین 
پلاک خوان در جاده های استان 

معاون برنامه ریزی ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: در حال حاضر هزار و ۷05 
دستگاه دوربین پلاک خوان در جاده های کشور فعال است و ۴00 دوربین جدید نیز به این تعداد 
اضافه خواهد شــد.محمد تیموری روز یکشنبه در مراسم هفته حمل و نقل و رانندگان در مشهد 
افزود: در بخش استفاده از سامانه های هوشمند حمل و نقل، سازمان راهداری، پیشرو در نوآوری 
و فناوریهای نوین است.وی ادامه داد: نصب دوربین های جدید با اولویت راه های جدید و برای 
رصد مسیرهای اصلی و شریانی است و از این تعداد 1۲ دستگاه دوربین نیز سهم خراسان رضوی 
خواهد بود.معاون سازمان راهداری گفت: 50 دستگاه باسکول توزین بار در حال حرکت نیز توسط 
راهداری در جاده های مختلف کشــور راه اندازی خواهد شد.تیموری افزود: 880 سامانه نظارت 
تصویری در کشور فعال است که همه نقاط و گلوگاه های مه گیر و کوهستانی توسط آنها رصد 
می شود و تصاویر این سامانه ها با پلیس و سایر دوایر نظارتی در کشور به اشتراک گذاشته می 
شــود.وی ادامه داد: دوربین های نظارتی ابزار مناسبی برای مبارزه با قاچاق است و همچنین در 
بحران کرونا تمام استنباط و آمار از ترددهای جاده ای در همه گیری کرونا از همین دستگاه ها 
اســتخراج شده بود.معاون برنامه ریزی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: ۲ هزار و 
500 دستگاه تردد شمار، ترددهای جاده ای کشور را رصد می کند و اکنون راهداری به سازمانی 
تبدیل شده است که براساس اطلاعات تصمیم گیری می کند.تیموری افزود: در بخش درآمدها، 
خراسان رضوی رتبه اول کشور را دارد که نشان دهنده همراهی انجمن های صنفی و اقدامات 
موثر برای جلوگیری از فرار بار دراین استان است.وی اضافه کرد: طی مذاکرات روسای جمهوری 
ایران و ترکمنستان ظاهرا قرار است قفل حمل و نقل و تبادلات تجاری بین ۲ کشور در مرزهای 
ترکمنستان باز شود.معاون برنامه ریزی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: در مدت 
فعالیت 100 روزه دولت، مذاکراتی در ســطح ریاســت جمهوری، معاون اول رییس جموری با 
کشورهای همسایه مانند ترکمنستان، پاکستان، افغانستان، ترکیه و عراق صورت گرفته است که 

نشان از نگاه و تعامل این دولت با همسایگان است.

هر
 ش
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تنها بانوی شورای شهر مشهد در گفتگو با صبح امروز:

توجه کافی به نیازهای بانوان در شهر نشده است
مرتضی یگانه 

آنچه امروز در مســائل شهری برای بانوان در کلانشهری 
همانند مشهد مقدس ایجاد شده دارای استانداردهای لازم 
نیســت، اگر چه خود فعالیت رد شــهرداری را از معاونت 
فرهنگی شروع کرده است اما نظر متفاوت نسبت به مسئله 
پیوست فرهنگی دارد، به گفته او» نظر مناسبی برای تعریف 
پیوســت فرهنگی ندارم و عملا چنیــن مقوله ای را قبول 
ندارم، آنچه امروز پروژه های مدیریت شــهری در تمامی 
بخش ها به آن نیاز دارند یک الزام فرهنگی اســت.« این 
بخشــی از ســخنان تنها عضو خانم شورای ششم مشهد 
مقدس است که در گفتگو با خبرنگار صبح امروز بیان شده 
اســت. آنچه در ادامه می خوانید مصاحبه با فاطمه سلیمی 

عضو شورای اسلامی شهر مشهد است. 
 امنیت به عنوان مقوله ای بسیار حائز اهمیت 
برای حضور بانوان در سطح جامعه همواره مورد 
بحث بوده است؛ به نظرشما بحث امنیت روانی 
برای بانوان در سطح شهر مشهد تا چه میزان 

مورد توجه قرار گرفته است؟
نه تنها شهر مشــهد بلکه در کل سیستم مدیریت شهری 
در کشــور، بحث امنیت زنان یک دغدغه بسیار مهم برای 
مدیران شهری تلقی می شود. آنچه امروز در بحث امنیت 
مطرح می شود تنها چراغانی شهر و افزایش میزان امنیت در 
خیابان ها و معابر شهری نیست که البته این موضوعات در 
جای خود دارای ارزش بسیار بالایی است، آنچه امروز عامل 
اصلی از بین رفتن امنیت برای بانوان در جامعه می شــود 
بحث آسیب های اجتماعی است که می تواند امنیت بانوان 

را به صورت جدی در سطح جامعه به مخاطره بیندازد.
اگر جامعه ای عاری از آســیب اجتماعی و ناهنجاری های 
غیرمعمول باشد نیاز نیست تا یک خانم برای عبور از معبری 
تاریــک ترس به خود راه دهد ولــی در مقابل نیز می توان 
به شــرایطی اشــاره کرد که با وجود آسیب های اجتماعی 
گوناگون، نمی توان در یک شهرِ تمام چراغانی شده نیز برای 

بانوان امنیت ایجاد کرد.
جزئــی نگری و تلاش بــرای بهبــود بخش های اصلی 
ناهنجاری هــای اجتماعی موجود، می تواند ما را به هدف 
اصلی خود که ایجاد شــرایط تماما ایده آل برای احساس 

امنیت بانوان در کلانشهرها است برساند.
در حال حاضر در کارگروهای تشکیل شده ذیل کمیسیون 
فرهنگی شورا، بحث افزایش امنیت در بیش از۲0 بوستان 

در سطح شهر مورد بررسی قرار گرفته و بنا شده تا معاونت 
خدمات شهری شهرداری به زودی برنامه ای تدوین شده و 

کارآمد را در این بخش ارائه و انجام دهد.
همچنین منطقــه ثامن به عنوان یکــی از مهم ترین 
فضاهای شهری اطراف حرم مطهر، همواره مورد توجه 
مدیران شــهری قرار داشــته و ما نیز در طرح افزایش 
میزان امنیت در بوســتان ها و معابر شهری بنا داریم 
تــا به صورت ویژه ای در این منطقه برنامه های خود را 

اجرا کنیم.
 با توجه به افزایش روزافزون جمعیت مشهد 
و میزان مهاجرپذیری، آیا امکانات و خدماتی که 
به اسم بانوان در شهر وجود دارد پاسخگوی نیاز 

تمامی بانوان شهر است؟
امکاناتی که در حال حاضر برای بانوان در مشــهد مقدس 
وجود دارد کمتر از ۲0 درصد نیازهای بانوان در این شــهر 
را پوشش می دهد بنابراین باید به صورت جدی برای ایجاد 

فضاهای جدید در شهر طرح و فکر جدیدی ایجاد کنیم.
عقیده دارم که شهرهای ما در حال حاضر مردانه ساخته می 
شــوند، ما در شهرها به تردد معلولان توجه داریم اما برای 
مادری که می خواهد فرزندش را با کالسکه در شهر همراه 

خود ببرد فضایی را در نظر نگرفته ایم.
امکاناتی که در شهرمشــهد وجود دارد، دارای حداقل ترین 

نگاه و توجه به نیازهای زنان در فضاهای شهری است.
فضاهای شهری کنونی به نیازهای مادرانه شهروندان پاسخ 
لازم را نمی دهد؛ به همین منظور وجود کمیســیون بانوان 
و خانواده  را در کلانشهر مشهد یک نیاز اساسی شناسایی 
کردیم که این مهم با همت اعضای شورای شهر و حمایت 

های شهردار در مدیریت شهری محقق شد.
در جلسه ای که اخیرا با شهردار و معاونان شهرداری برگزار 
شــد به این نتیجه رسیدیم که در ذیل تمامی معاونت های 
شهرداری دســتورالعمل های لازم برای سهولت و افزایش 
میزان خدمات به بانوان برای حضور در بخش های مختلف 

شهری طراحی و تدوین شود.
از ابتدای فعالیت شــورای ششم در نظر داشتیم تا وضعیت 
پارک های بانوان را مورد بررسی و اصلاح قراردهیم که این 
موضوع در جلســه اخیر با معاونت خدمات شهری مطرح و 
بنا شد تا در بودجه امسال شهرداری، ساخت ۴ پارک ویژه 

بانوان مدنظر قرار گیرد.
حقیقت این اســت که هیچ کــدام از مجموعه هایی که 

برای بانوان در شهر مشهد ایجاد شده برای استفاده بانوان 
دارای استاندارد های لازم نیست؛ مثلا بوستان ریحانه ویژه 
استفاده بانوان ساخته شــد، اما باید اذعان داشت که حتی 
بوســتان ریحانه نیز که مختص بانوان ساخته شده، دارای 

استاندارهای لازم نیست.
شــاید برای برخی این موضوع اهمیت زیادی نداشته باشد 
اما در بوســتان مادر و کودک شرایط برای تفریح کودکان 
دیده شده اما برای گذران وقت مادران برنامه ریزی صورت 
نگرفته و ما در حال حاضر با چالشــی به نام خراب شــدن 
وسائل بازی کودکان به دلیل استفاده توسط مادران مواجه 

هستیم.
همچنین از سوی دیگر برای پاسخ گویی به این گونه نیاز 
ها با توجه به وجود فرزندان زیاد در خانواده های ســاکن 
در حاشــیه شهر بحث ایجاد بوســتان مادر و کودک را در 
این مناطق برای مدیریت شهری، از ازرش بالایی برخوردار 

کرده است.
نیاز اصلی در طراحی و معماری پارک های موضوعی این 
است که افراد متخصص و آگاه به نیازهای جامعه هدف، باید 

در راس تصمیم گیری چگونگی اجرای پروژه قرارگیرند.
طراحی های فعلی در ایجاد فضاها و خدمات شــهری به 
خصوص در زمینه فضاهای ســبز و پارک ها، خشک بوده 
و مسئله محور نیست.  طرحی را در ماه های گذشته برای 
ایجاد پارک موضوعی بانوان در بوســتان کوهســنگی در 
دستور کار قرار داده ایم و بنا شده تا طرح براساس نظرچند 

صاحب نظر خانم مورد بررسی و اجرا قرار بگیرد.
 حاشیه شهر اســم پرکاربرد در بین مدیران 
شهری بوده و هست، فارغ از بررسی اینکه شیب 
خدمت آیا واقعا به ســوی حاشیه شهر است یا 
خیر، برای احساس و روح مردم در حاشیه شهر 

چه برنامه ای در نظر دارید؟
شورای ششم در اولین گام برای رفع بسیاری از مشکلات 
حاشیه شهر برای هر منطقه 10 میلیارد تومان بودجه در نظر 
گرفت تا براساس نیازهایی که توسط ساکنین بیان می شود 

در مناطق هزینه شود.
موضوع حاشیه شــهر به دو بخش زیرساخت ها و مسائل 
فرهنگی تقســیم می شــود، در 3 ماه گذشته ۲0 جلسه با 
ساکنان برخی مناطق حاشیه شهر برگزار کرده ام که عمده 
آنها به دریافت گزارش هایی در خصوص ناکافی بودن سرانه 
ورزشی، کمبود فضای سبز، وجود ناهنجاری های فرهنگی 

و بحث تعریض و آسفالت خیابان ها در این مناطق منتهی 
شده است.

همچنین در بحث اشــتغال جوانان و کارآفرینی که از مهم 
ترین دغدغه های مطرح شده در مناطق حاشیه شهر بوده 
اســت سبب شد تا بســته های ۲00 میلیون تومانی برای 
تقویت جامعه ی هدف کســب و کارهای خانگی در نظر 

گرفته شده و مورد استفاده قرار بگیرد.
نیازهای زیرســاختی در حاشیه شهر به توجه بسیار زیادی 
احتیاج دارند اما باور دارم برگزاری یک مراسم فرهنگی در 
مناطق حاشیه شهر می تواند از آسفالت کردن چند خیابان 

اثرات بیشتری داشته باشد.
با فعالیت در چهار معاونت شهرداری در سالهای اخیر آگاهی 
های بســیاری در خصوص انواع نیاز شهروندان به دست 
آورده ام که امید دارم در مســیر پیــش رو در تصمیمات و 

اقدامات تاثیر مثبتی داشته باشد.
 پیوســت فرهنگی در پــروژه های مدیریت 
شهری تا چه حدی اجرایی می شود؟ اعتقادی 
به تاثیر پیوست فرهنگی در پروژه ها، طرح ها و 

اقدامات مدیریت شهری دارید؟
نظر مناســبی برای تعریف پیوست فرهنگی ندارم و عملا 
چنین مقولــه ای را قبول ندارم، آنچه امــروز پروژه های 
مدیریت شــهری در تمامی بخش ها به آن نیاز دارند یک 
الزام فرهنگی است.تجربه چندین ساله فعالیت در مدیریت 
شهری نشان داده حضور یک متخصص فرهنگی در انجام 
هر فعالیتی می تواند به چند برابرشــدن بازدهی و کارآمدی 

آن طرح یا اقدام بیفزاید.
هر زمان فعالیت های معاونت فرهنگی در کنار سایر معاونت 
های شهرداری قرار گرفته ما شاهد خروجی مناسب و قابل 
توجهی بــوده ایم بنابراین نباید هرکــدام از معاونت های 

شهرداری را به یک جزیره مستقل تبدیل کنیم.
مثلا در استقبال از بهار 1۴01 این موضوع با دقت در حال 
بررسی است و می توان این نوید را داد که مجاوران و زائران 
مشهدالرضا)ع( امسال شاهد استقبال از بهار بسیار متفاوتی 

نسبت به تمامی سال های گذشته خواهند بود.
المان های اســتقبال از بهار پیش رو براســاس یک روایت 
فرهنگی اکران خواهند شــد و در جریان طراحی مســیر 
پیش رو تلاش شــده تا تمامی جنبه های یک جامعه پویا 
و شاداب مبتنی بر حضور معنوی حضرت رضا)ع( در شهر 

مشهدمقدس در آن دیده شود.

طرح تشکیل کمیســیون ویژه بانوان و خانواده با موافقت اعضای شورای اسلامی شهر مشهد در این شورا به 
تصویب رسید.

تشــکیل کمیسیون ویژه بانوان و خانواده در شورای شهر مشهد در جلسه علنی روز گذشته این شورا به منظور 
سیاســتگذاری در این حوزه وحمایت از جایگاه، منزلت و حقوق اســلامی بانوان در جامعه و همچنین پیگیری 

اجرای سیاست های کلی خانواده و جمعیت ابلاغ شده از سوی رهبر معظم انقلاب مورد موافقت قرار گرفت.
افزایش میزان مشارکت و بهره گیری کارآمد از نقش موثر زنان در جامعه، برجسته سازی نقش زنان در پیروزی 
دفاع مقدس و موفقیت مردان، اســتحکام خانواده، احصا و حل مسائل و الزامات مورد نیاز جامعه، ارتقای سطح 
نگرش و خودباوری زنان و تحکیم بنیان خانواده در راستای تحقق حیات طیبه از اهداف تشکیل این کمیسیون 

عنوان شده است.
عضو هیات رییســه شورای اسلامی شهر مشــهد نیز در این باره گفت: با سه دوره غفلت راهبردی از پرداختن 
به بانوان و خانواده مواجه هستیم که امیدواریم ایجاد کمیسیون بانوان در شورای شهر مشهد نقطه پایان برای 

این انفعال باشد.
فاطمه سلیمی افزود: در سیاستگذاری ها باید به خانواده و مساله بانوان و نقش بی بدلیل آنها توجه ویژه داشت.

وی ادامه داد: پیشرفت شهر در گرو سلامت و نشاط خانواده است و نشاط خانواده در گرو بالندگی زنان میباشد، 
تقویت نهاد خانواده نیازمند اجرای سیاستهای کلی نظام و حمایت از جایگاه و منزلت حقوق اسلامی بانوان در 

عمل است. 
شهردار مشهد نیز گفت: از طرح ها و پیشنهادات مربوطه در حوزه زنان حمایت خواهیم کرد.

سیدعبدالله ارجائی افزود: خدمت رسانی محسوس و منطقی در شهر باید جایگزین امور نمایشی شود و مشهد 
باید شهر امن و نشاط آور برای زائران و مجاوران باشد.

اصلاح مصوبه مجوز خرید ۲00 دســتگاه اتوبوس دیزل شــهری و نامگذاری معابر فرعی به نام شهدا از دیگر 
مصوبات جلسه علنی امروز شورای شهر مشهد بود.

رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکتهای شورای اسلامی شهر مشهد گفت: رسیدگی به 
مشکلات ۲0 پروژه بزرگ دارای مشکل در دستور کار این کمیسیون است و مشکلات آنها در کمیته رفع 

موانع مدیریت شهری نیز بررسی شده  است.
مجید دبیریان روز گذشته در جلسه علنی شورای اسلامی شهر مشهد افزود: برخی از این پروژه ها قدمت 

بیش از ۲5 سال دارند که تلاش می شود به سامان برسند.
وی ادامه داد: از ابتدای فعالیت شورای ششم تاکنون ۲3 نشست در کمیسیون اقتصادی این شورا برگزار 
شده  و نشستهای تخصصی نیز با نخبگان برای دستیابی به افق متعالی در مدیریت شهری تشکیل شده  

است.
رییس کمیسیون اقتصادی، سرمایه گذاری و مشارکتهای شورای اسلامی شهر مشهد گفت: برخی با طرح 
ادعاهای غیرقانونی و توقعات برآورده نشدنی و نقدغیرمنصفانه شورا و مدیریت شهری قصد اختلاف افکنی 

دارند و با ایستادن کنار گود، به مدیریت شهری و مردم توهین می کنند.
وی افزود: این افراد به راهی می روند که برخی مدعیان شعارزده بی عمل در دوره های قبلی رفته بودند، 

جریان انقلابی آگاه و بیدار است و این تفرقه افکنی بیش از هرچیز دامن خودشان را خواهد گرفت.
دبیریان همچنین خطاب به شــهردار مشــهد گفت: نیفتادن در دام تعجیل خوب است و شهردار در این 

خصوص هوشیارانه عمل کرده اما در انتصابات با تکیه بر شایسته گزینی باید کمی تسریع شود.
وی افزود: همچنین شــهردار باید در خصوص مشکلات انباشته شده شهرداری به مردم، کارشناسان و 
اهالی رسانه اطلاع رسانی کند، دانستن واقعیت حق مردم است، به عنوان نمونه یک فقره وام 1۴1 میلیون 

یورویی در سال ۹1 اخذ شده اما تا کنون در پنج مرحله، پرداخت آن به تعویق افتاده  است.
تفریغ بودجه سال ۹۹ شهرداری مشهد از نظر منابع در حوزه عمومی و اقتصادی با مبلغ 1۹۷ هزار و ۶01 

میلیارد ریال نسبت به اصلاح بودجه سال پیش از آن 1۴ درصد افزایش دارد.
از نظر مصارف نیز تفریغ بودجه شهرداری مشهد مبلغ 18۴ هزار و ۷8 میلیارد و ۷۴۹ میلیون ریال است 

که نسبت به اصلاح بودجه سال ۹۹ افزایش 10 درصدی دارد.
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فرنگی کار تیم ملی به تابعیت صربستان درآمد
علی ارســلان با تغییر تابعیت خود، از این پس 

برای کشور صربستان به میدان می رود.
به گزارش ایســنا، علی ارســلان دارنده مدال 
های برنز بزرگسالان آسیا و برنز جوانان جهان 
و ۴ طلای آسیا در رده های نوجوانان و جوانان، 

به تابعیت صربستان درآمد.
ارسلان با سابقه ســال ها حضور در اردوهای 
تیم ملی کشتی فرنگی و مسابقات مختلف بین 

المللی، آخرین بار چند روز پیش در رقابت های فینال لیگ کشــتی فرنگی به میدان رفت و 
موفق شد نخستین پیروزی را برای نماینده آمل در فینال بدست بیاورد.

وی از این پس با تغییر تابعیت خود قصد دارد برای کشور صربستان به میدان برود. قرار است 
ارسلان در مسابقات قهرمانی اروپا در وزن ۷۲ کیلوگرم به میدان برود.

ارسلان آخرین بار در جریان مسابقات امیدهای جهان ۲018 از رسیدن به مدال بازماند.

محرومیت ۲ ساله بانوی ملی پوش تکواندوی 
ایران به دلیل دوپینگ

شورای استیناف ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ 
)ایران نادو( محرومیت ۲ ســاله بــرای بانوی 
ملی پوش تیم ملــی تکواندو ایــران را به دلیل 

مصرف ماده ممنوعه، تایید کرد.
 در تاریخ ۲0 اردیبهشــت سال جاری ماموران 
ســتاد ملی مبارزه با دوپینگ  در راستای اعزام 
کاروان ایــران به المپیک، بــا حضور در اردوی 
تیم ملی تکواندو اقدام بــه نمونه گیری کردند 

 AAF که پس از انجام آزمایش های تخصصی در آزمایشــگاه کلن آلمان، وجود ماده ممنوعه
)فوروزماید( در نمونه یلدا ولی نژاد، ملی پوش تکواندی ایران تایید شد.

همچنین با تایید شورای استیناف ستاد ملی مبارزه با دوپینگ ایران و به استناد ماده 10-۲-۲ 
قوانین ملی مبارزه با دوپینگ ورزشکار خاطی از تاریخ 1/۴/1۴00 لغایت 31/3/1۴0۲ از تمام 

فعالیت های ورزشی محروم می شود.
رای صادره قطعی بوده و مطابق مجموعه مقررات علنی می شود.

سپاهان قهرمان نیم فصل لیگ برتر
 والیبال شد

تیم والیبال سپاهان اصفهان در فاصله یک هفته 
مانده تــا پایان دور رفت لیــگ برتر، قهرمانی 

نیم فصل اول این رقابت ها شد.
بــه گزارش ایســنا، هفته دوازدهــم لیگ برتر 
والیبال مــردان یک شــنبه، ۲8 آذرماه با هفت 
دیدار در شــهرهای اصفهان، ارومیه)دو دیدار(، 
مریوان، رفسنجان، گرگان و تهران پیگیری شد.

در یکی از دیدارهای ایــن هفته فولاد مبارکه 
سپاهان میزبان فولاد سیرجان ایرانیان بود. شاگردان رحمان محمدی راد در سپاهان که برای 
قهرمانی در نیم فصل تنها به یک امتیاز نیاز داشتند، در سه ست پیاپی حریف خود را شکست 
دادنــد و بــا پیروزی در تمام دیدارهای خود و در فاصله یک هفتــه مانده به پایان دور رفت، 

قهرمان نیم فصل شدند.
دو تیم شــهرداری ارومیه و لبنیات هراز آمل هم درحالی به مصاف هم رفتند که شــاگردان 
محمدرضــا تندروان در ارومیه برای تثبیت جایگاه دومی خود نیازمند کســب یک برد دیگر 
بودند که در نهایت رالی پنج سته دو تیم با نتیجه سه بر دو به سود شهرداری ارومیه تمام شد.

 گل محمدی: تا آخرین توان مان درجام حذفی می جنگیم

 مشکل صدور مجوز حرفه ای پرسپولیس و استقلال حل شد

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت که جام 
حذفی برای این تیم باارزش است و با نهایت 

توان خود در این جام خواهند جنگید.
یحیی گل محمدی در نشســت خبری پیش 
از دیدار تیمش مقابل تیم دســته اولی ویستا 
توربین در مرحله یک شــانزدهم نهایی جام 
حذفی اظهار داشــت: جام حذفی را در پیش 
داریــم. اولین بازی جام حذفی اســت و در 
این جام نکته مهم داشــتن تمرکز و غافلگیر 
نشدن است. ما مقابل یک تیم ناشناخته بازی 
داریم. قطعاً با انگیــزه بالایی بازی خواهند 
کرد و تــلاش زیادی می کنند تا بازی خوبی 
انجام دهند. باید تمرکز خوبی داشته باشیم. 
در جام حذفی اگــر غفلت کنید و تمرکزتان 

را از دست بدهید جام را از دست می دهید.
وی در ادامه افزود: پنج بازی تا رســیدن به 
جام وجود دارد و باید در هر پنج بازی تمرکز 
لازم را داشته باشیم. این اولین بازی ماست 
و احترام زیــادی برای تیم حریــف قائلیم. 
امیدوارم فردا بازی خوبی انجام دهیم. قطعاً 
تیم حریف بــا لایه های دفاعی، دفاع خواهد 
کرد. باید سعی کنیم از این لایه های دفاعی 
عبور کرده، به بازی سرعت بدهیم و موقعیت 
کســب کنیم. امیدوارم بازیکنان بدانند هیچ 
بازی در فوتبال ما آســان نیست و تیم ها به 
هم نزدیک شده اند و فاصله گل ها یک یا دو 

گل اســت. این بازی می تواند برای ما بازی 
خوبی باشد، اگر تمرکز داشته باشیم و تلاش 
زیادی انجام دهیم. قطعــاً غافلگیر خواهیم 
شــد، اگر حریف را دست کم بگیریم. بچه ها 
این شــرایط را خــوب درک می کنند و یک 
بازی خوب انجام خواهند داد که ان شاءالله با 
برد هم همراه خواهد بود.سرمربی تیم فوتبال 
پرســپولیس در مورد اهمیت جام حذفی هم 
تصریح کرد: جام حذفــی جام خیلی مهمی 
است و هر سال سه جام وجود دارد، ولی جام 
حذفی مهم است و می تواند سهمیه آسیایی 
را هم داشته باشــد. قطعاً همه تیم ها انرژی 
می گذارند تا به این جام دســت پیدا کنند و 
تیم های متوســط لیگ امید زیــادی برای 
کسب ســهمیه از جام حذفی دارند. این جام 
برای ما باارزش اســت و تا آخرین توان مان 
می جنگیم. برای به دست آوردن این جام باید 
خیلی تلاش کنیم. امیدواریم و بازی به بازی 
پیش می رویم، ولی مهمترین بازی ما همین 
بازی فرداست و برای ما جام حذفی از بازی 
فردا شروع خواهد شــد.وی در پاسخ به این 
سؤال که بازی با ویستاتوربین چقدر می تواند 
به پرســپولیس کمک کند تا سرخپوشــان 
به ایــده آل مدنظر کادر فنی برســند، گفت: 
در مجموع ما تیم خوبی هســتیم و ذهنیت 
بازیکنــان ما اینقدر قوی اســت که خیلی از 

مشکلات و سختی هایی که به خصوص در 
این فصل داشتیم با سختکوشی و تلاش زیاد 
پشت سر گذاشتیم. در هر صورت با توجه به 
تغییراتی که این فصل داشــتیم طبیعی است 
که بازیکنان جدید نیاز به زمان بیشــتر دارند 
و باید در کنار هم بیشــتر بازی کنند. من به 
تیمم اعتماد و اعتقاد کامل دارم و به بازیکنانم 
گفتــم که ما احتیاج به باور بیشــتر داریم و 
باید بدانیم که از لحاظ فنی یکی از تیم های 
خوب لیگ هســتیم.»روند روبه رشــدمان را 
حس می کنیــم«، گل محمدی بــا تأکید بر 
این موضوع ادامه داد: این احساس را داریم 
که نســبت به هفته های اول بهتر شــدیم و 
تلاش زیادی صورت گرفته است به ویژه از 
طرف بازیکنان و همه عواملی که در باشگاه 
کار می کنند. همه در باشــگاه سعی می کنند 
یــک محیط آرام به وجــود بیاورند تا تیم با 
کمترین مشــکل کارش را ادامه دهد، ولی 
همچنان مشــکلاتی وجود دارد، به ویژه به 
لحاظ داشتن یک زمین تمرین خوب درگیر 
هســتیم و هنوز نتوانستیم یک زمین تمرین 
خوب پیدا کنیم. این شــرایط برای ما سخت 
است. تیم ما روی زمین کار می کند و داشتن 
زمین تمرین باکیفیت می تواند به پیشــرفت 
تیم مان بیشــتر کمک کند. اعتماد زیادی به 
هــم داریم و باید بتوانیم ایــن روند را ادامه 

دهیم و هماهنگی مان را بیشتر کنیم.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس درباره جذب 
پیــام نیازمند در نقل وانتقــالات نیم فصل و 
این ســؤال که مقابل ویستاتوربین بازیکنان 
بازی می کنند، خاطرنشان کرد: الان  ذخیره 
زمان صحبت درباره نقل وانتقالات نیســت و 
خیلی زود اســت. نمی دانم ایــن رایزنی ها و 
گمانه زنی ها چرا اینقدر زود شروع شده است. 
ما صحبتی با نیازمند نداشته ایم. او دروازه بان 
واقعاً بزرگی است و در لیگ ثابت شده است، 
ولی تا الان هیچ صحبتی با او نداشته ایم. در 

فصل نقل وانتقالات فرصت زیاد اســت و ما 
الان در کوران مسابقات هستیم و به خودمان 
اجازه نمی دهیم در حال حاضر بخواهیم وارد 
نقل وانتقالات شــویم، چون تمرکز تیمی مان 
واقعاً مهم اســت. درباره بازی فردا هم باید 
بگویم که ما در فشردگی مسابقات هستیم و 
اختلاف زیادی بین بازیکنان مان وجود ندارد. 
قطعاً فردا تغییراتی خواهیم داشــت و امروز 
هم با ترکیب جدیــد تمرین کردیم که واقعاً 
خوب بود. ان شاءالله فردا یک بازی خوب را 

انجام دهیم.

با اعــلام صدری و آجورلو؛ مشــکل صدور 
مجوز حرفه ای پرســپولیس و استقلال حل 

شد
باشگاه پرســپولیس و مدیرعامل  سرپرست 
استقلال از حل مشکل صدور مجوز حرفه ای 
دو باشــگاه در فصل جاری برای حضور در 

لیگ قهرمانان آسیا ۲0۲۲ خبر دادند.
دیروز جلسه ای بین مجید صدری سرپرست 
آجورلو  پرســپولیس و مصطفــی  باشــگاه 

با داریوش مصطفوی و  مدیرعامل استقلال 
سعید عباســی مسئولان کمیته صدور مجوز 
حرفه ای، شــهاب الدین عزیزی خادم رئیس 
فدراسیون فوتبال و ســهیل مهدی مسئول 
کمیته مسابقات سازمان لیگ برای رسیدگی 
بــه بحث صدور مجوز حرفه ای دو باشــگاه 

پرسپولیس و استقلال برگزار شد.

در پایــان این نشســت، مجیــد صدری و 

مصطفــی آجورلو اعلام کردند که مشــکل 
صدور مجوز حرفه ای دو باشگاه پرسپولیس 

و استقلال حل شده است.

صدری در این باره گفت: با عنایت دوستان، 
مشکل مجوز حرفه ای دو باشگاه حل و قرار 
شد مواردی که دوستان مدنظرشان است را 
هر چه زودتر انجام دهیم. بحث صدور مجوز 
زودتر از سه ماه که قبلًا اعلام شده بود حل 

شد و این خبر خوب را می توانیم به هواداران 
بدهیم که مشکل مجوز حرفه ای حل شد.

وی در مورد مشکلاتی که پیش از این برای 
صدور مجوز حرفه ای وجود داشــت، اظهار 
داشت: یکی دو مشــکل اصلی بود که یکی 
از آنها مشــکلات مالی و مطالبات کالدرون 
بود که خدا را شکر حل شده و در بخش های 

دیگر هم تعهد دادیم.

مصطفی آجورلو نیز عنوان کرد: این کار فقط 
مربوط به جلســه امروز نبود و دو ماه پیگیر 
بودیم. بعد از جلســه ای که با آقای صدری 
در صدا و سیما داشتیم و قول دادیم مشکل 
را در ســه ماه حل کنیم، ایــن اتفاق افتاد و 
امیــدوارم آنچه خواســته بودند تحقق کرده 
باشد و استقلال و پرسپولیس بتوانند در لیگ 

قهرمانان آسیا شرکت کنند.

 آغاز نه چندان دشوار تیم های لیگ برتری در جام حذفی فوتبال

 استقلال از اولین شگفتی جام گریخت 
صعود  برای  دشواری  کار  برتری  لیگ  تیم های 
نداشتند و  به دور یک هشتم نهایی جام حذفی 
تنها یک لیگ برتری مغلوب شد که آن هم برابر 

آلومینیوم اراک بود.
نهایی  شانزدهم  یک  مرحله  تسنیم،  گزارش  به 
کشور  باشگاه های  حذفی  جام  فوتبال  مسابقات 
در  شد.  آغاز  دیدار   1۲ با  )یکشنبه(  دیروز  عصر 
جام  در  برتری  لیگ  تیم های  حضور  روز  اولین 
حذفی، خبری از شگفتی نبود و این تیم ها از سد 

رقبای دسته پایینی خود گذشتند.
صعود پردردسر استقلال در ضربات پنالتی

استقلال با برتری ۴ بر ۲ در ضربات پنالتی از سد 
نود ارومیه گذشت و به مرحله یک هشتم نهایی 

جام حذفی صعود کرد.
به گزارش ایسنا، از مرحله یک شانزدهم نهایی 
ساعت  از  استقلال  ایران،  فوتبال  حذفی  جام 
1۷:30در ورزشگاه آزادی میزبان نود ارومیه بود 
که این دیدار در طول ۹0 دقیقه با تساوی یک بر 
یک تمام شد و در وقت های اضافه هم گلی در 
برنداشت. در نهایت استقلال با برتری ۴ بر ۲ در 
پنالتی به مرحله یک هشتم نهایی جام  ضربات 

حذفی صعود کرد.
استقلال  برای   88 دقیقه  در  رمضانی  آرمان 
ارومیه  نود  برای   5۹ دقیقه  در  طجرلو  سجاد  و 

گلزنی کردند.
نیمه نخست

در دقیقه 10، روی خروج اشتباه و دفع توپ ناقص 

متین کریم زاده صاحب موقیت  نود،  تیم  دروازه بان 
حریف  بازیکنان  توسط  او  که ضربه  شوت زنی شد 
دفع شد. ضربه کرنر هم خطرناک بود و با اصابت به 

بازیکن نود، به دیرک دروازه تیم شان برخورد کرد.
پاسور  نقش  در  کریم زاده  متین   ،1۹ دقیقه  در 
ظاهر شد ولی ارسال خوب اما سریع او با ضربه 
سر ناقص سبحان خاقانی همراه بود و توپ به 

بیرون رفت.
در دقیقه ۲0، عارف آقاسی می توانست با ضربه 
سر دروازه تیم نود را باز کن کند توپ با اختلاف 

اندک به بیرون رفت.
آقاسی  عارف  ضرب  سر  شوت   ،۲۶ دقیقه  در 
از  اندک  فاصله  با  جریمه  محوطه  مقابل  از 
امین  رفت.  بیرون  به  دروازه  افقی  دیرک  کنار 
نود  دروازه  سمت  به   ۴5 دقیقه  در  قاسمی نژاد 
به کرنر  را  این توپ  شوت زد که مدافع حریف 

فرستاد.
نیمه دوم

با  بابک مرادی  به عقب  در دقیقه ۴۶، پاس رو 
مسیر  در  که  بود  همراه  مطهری  ارسلان  شوت 
ورود به دروازه به پای محمدرضا آزادی برخورد 

کرد و به اوت رفت.
ادامه  نود  دروازه  روی  استقلال  حملات  موج 
داشت. ابتدا ضربه سر آزادی به اوت رفت و در 
ادامه شوت امین قاسمی نژاد با شیرجه دروازه بان 

حریف به کرنر رفت.
گل نود: در دقیقه 5۹، تیم نود ارومیه در کمال 

ناباوری و روی تنها موقعیت خود، توسط سجاد 
طجرلو دروازه استقلال را باز کرد.

با  دروازه  روی  به  آزادی  ارسال   ،۶۴ دقیقه  در 
ضربه سر بابک مرادی همراه بود که با اختلاف 

اندک به بیرون رفت.
در دقیقه ۶۶، محمد دانشگر برای گلزنی شوت 
به  حریف  مدافع  به  برخورد  با  او  ضربه  که  زد 

کرنر رفت.
در  دروازه  روی  به  توپ  ارسال   ،8۴ دقیقه  در 
پای  روی  تک  به  تک  و  خوب  بسیار  موقعیت 
آزادی نشست که او به بدترین شکل ممکن به 

توپ ضربه زد و این فرصت از دست رفت.
در دقیقه 85 ضربه سر آرمان رمضانی با واکنش 
از داخل چارچوب خارج شد  خود رضا منصوری 

و به کرنر رفت.
ارومیه  نود  دروازه بان  مقاومت  استقلال:  گل 
شکست و در دقیقه 88، آرمان رمضانی با ضربه 
حذف  مانع  و  گشود  را  میهمان  تیم  دروازه  سر 

تیمش شد.
وقت های اضافه اول و دوم

در دقیقه ۹۶ ضربه فنی آرمان رمضانی به دیرک 
پیدا  دروازه  به  راهی  و  کرد  برخورد  نود  دروازه 
داشت  فرصت  آزادی  هم   111 دقیقه  در  نکرد. 
بالاخره استقلال را پیش بیندازد که ضربه او در 
مسیر ورود به دروازه با دخالت مدافع حریف به 

کرنر رفت.
شکل  به  آذری  رضا  ضربه   11۷ دقیقه  در 

بیرون  به  ارومیه  نود  دروازه  کناره  از  خطرناکی 
رفت.

ضربات پنالتی
استقلال: ۴

مهری  سعید   - شد(  )گل  آزادی  محمدرضا 
)گل نشد( - بابک مرادی )گل شد( - امیرعلی 

صادقی )گل شد( - آرش رضاوند )گل شد(
نود ارومیه: 2

محسن سلیمانی )گل( - یامین فلاح )گل نشد( 
- کیوان مارابی )گل شد( - محمد تفتیان )گل 

نشد(
به این ترتیب تیم های استقلال، سپاهان، فولاد، 
اراک،  آلومینیوم  ذوب آهن،  سیرجان،  گل گهر 
و  مسجدسلیمان  نفت  پیکان،  مازندران،  نساجی 
به  را  خود  که  بودند  تیمی   10 خراسان،  پدیده 
جمع 1۶ تیم پایانی جام حذفی رساندند. البته نود 
شگفتی  نخستین  ثبت  تا  چندانی  فاصله  ارومیه 
مسابقات نداشت که استقلال به بازی بازگشت و 
پیروز شد. فجر سپاسی هم تاکنون تنها تیم لیگ 

برتری بوده که با جام حذفی وداع کرده است.
هم  کرمان  مس  و  خرم آباد  خیبر  تیم های 
نمایندگان لیگ دسته اول در مرحله یک هشتم 
نهایی خواهند بود که ویستا توربین و شمس آذر 

هم می توانند به جمع آنها اضافه شوند.
نتایج دیدارهای روز نخست از دور یک 

شانزدهم نهایی جام حذفی به شرح زیر 
است:

شیراز  سپاسی  شهید  فجر   -  ۲ اراک  آلومینیوم 
صفر

آرمان گهر سیرجان صفر - نساجی مازندران یک
خیبر خرم آباد ۲ - مس شهر بابک یک

نفت   -  )3( صفر  بوشهر  شهرداری  شاهین 
مسجدسلیمان صفر  )۴(

پدیده مشهد ۲ - استقلال ملاثانی یک
ذوب آهن اصفهان 3 - رایکای بابل صفر
ماشین سازی تبریز یک - مس کرمان ۲
پیکان تهران یک - قشقایی شیراز صفر

گل گهر سیرجان ۴ - شهرداری آستارا صفر
سپاهان اصفهان یک - شهید اورکی اسلامشهر 

صفر
فولاد خوزستان 3 - شهرداری نوشهر صفر

استقلال یک )۴( - نود ارومیه یک )۲(
برنامه دیدارهای باقیمانده مرحله یک 

شانزدهم پایانی جام حذفی به این شرح 
است:

دوشنبه - ۲۹ آذر
ساعت  تهران،  هوادار   - ماهشهر  فارس  خلیج 

1۴:30، ورزشگاه شهدای ماهشهر
 ،15 ساعت  رفسنجان،  مس   - تبریز  تراکتور 

ورزشگاه سردار سلیمانی تبریز
صنعت نفت آبادان - شمس آذر قزوین، ساعت 

15، ورزشگاه تختی آبادان
ساعت  تهران،  توربین  ویستا   - پرسپولیس 

1۷:30، ورزشگاه آزادی تهران

5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك جغتاي

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهـي موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـي و اراضـي و 
سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي . برابر رأي شـماره 1۴00۶030۶018000۴۲۹ - 1۴00/0۹/۲۷ هیات اول/

دوم موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي مسـتقر در واحد 
ثبتـي حـوزه ثبت ملک جغتـاي تصرفات مالکانـه بلامعارض متقاضي آقـاي اسـماعیل آزادواري فرزند رضا 
بشـماره شناسـنامه ۶۷۷ صادره ازجغتای در ششـدانگ یک قطعه زمین مزروعي مشـتمل بر باغ پسـته، به 
مسـاحت 100۷5۶.۲۶ مترمربـع، شـامل تمـام پلاکهـای ثبتـی شـماره  10۴ و 105 و 111 و 11۲ فرعی از 
۴85 -اصلـي )موسـوم بـه مزرعـه محمّدآبـاد( واقع دربخش ۷ سـبزوار حـوزه ثبت ملک جغتـای خریداري 
مـع الواسـطه از محل مالکیت رسـمي الف-قسـمتی ازمـورد تقاضا با مقـدار مسـاحت  ۲۶5۷۷.۴۷ مترمربع 
واقـع در شـمالغربی و غـرب آن، تمامـی پـلاک 11۲ فرعـی از۴85- اصلـی بخـش ۷ سـبزوار و ازمحـل 
مالکیـت آقـای محمـد اسـماعیلی فرزنـد براتعلـی درپـلاک مزبـور و دارای سـابقه ثبـت دفتر امـلاک بنام 
مالـک مذکـور ب- قسـمتی از مـورد تقاضا بـه مسـاحت ۴85۲3.15 مترمربـع واقع در شمالشـرقی و مرکز 
و  جنـوب آن، تمامـی پـلاک 105 فرعـی ازاصلـی مزبـور و از محـل مالکیـت خانـم گل زاده خلیـل آبادی 
فرزنـد خـداداد و دارای سـابقه ثبـت دفتـر املاک بنام مالـک مذکور ج-قسـمتی از مورد تقاضا به مسـاحت 
1۴8۷۲.۴۲ مترمربـع واقـع درشـرق آن، تمامـی پـلاک 10۴ فرعـی از اصلـی مذکـورو از محـل مالکیـت 
آقـای قربـان امیـری و دارای سـابقه ثبـت دفتـر امـلاک  بنام مالـک  مذکور د-قسـمتی از مـورد تقاضا به 
مسـاحت 10۷83.۲۲ مترمربـع واقـع درجنوبغربـی آن، تمامی پـلاک 111 فرعی از اصلـی مذکور و از محل 
مالکیـت تمـام مالکیـن مشـاع ثبتی پلاک 1-شـیرویه خلیل آبـادی فرزند محمـد ۲-فاطمه حسـین آبادی 
فرزنـد فـرج الله 3-حلیمـه خلیـل آبادی فرزند علـی ۴-نجفعلی خلیل آبـادی فرزند محمد 5-موسـی خلیل 
آبـادی فرزنـد محمـد ۶-عیـد محمـد خلیل آبـادی فرزنـد محمد )به نسـبت سـهم هریک( و دارای سـابقه 
ثبـت دفتـر امـلاک بنـام مالکیـن مذکـور می باشـد به متقاضـي مزبور محـرز گردیده اسـت. لذا بـه منظور 
اطـلاع عمـوم مراتـب در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـي مي شـود در صورتي که اشـخاص نسـبت به 
صـدور سـند مالکیـت متقاضـي اعتراضـي داشـته باشـند مي تواننـد از تاریـخ انتشـار اولین آگهـي به مدت 
دو مـاه اعتـراض خـود را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخذ رسـید، ظـرف مدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجـع قضایـي تقدیـم نماینـد. بدیهـي اسـت در صورت انقضـاي مدت 
مذکـور و عـدم وصـول اعتـراض طبق مقـررات سـند مالکیت صادر خواهد شـد. تاریخ انتشـار نوبـت اول :  

1۴00/0۹/۲۹ تاریخ انتشـار نوبـت دوم :  1۴00/10/1۴
حمیدرضا آریان پور - رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاك حوزه ثبت ملك رشتخوار

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي
آگهـي موضـوع مـاده 3 قانـون و مـاده 13 آئیـن نامـه قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتـي و اراضـي و 
سـاختمانهاي فاقـد سـند رسـمي . برابـر راي شـماره 1۴00۶030۶3۶50000۴5  مورخـه 1۴00/08/30  
هیـات موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت ثبتي اراضي و سـاختمانهاي فاقد سـند رسـمي مسـتقر در 
واحـد ثبتـي حـوزه ثبت ملک رشـتخوار تصرفـات مالکانـه وبلامعارض متقاضـي آقاي محمد حسـن قرایي 
تربتـي فرزنـد مهـدي قلي بشـماره شناسـنامه 18 صادره از رشـتخوار یک قطعه زمین مزروعي به مسـاحت 
۲5۹800.3۹ مترمربـع مفـروز و مجـزي شـده از پـلاک 80 اصلـی  واقع در اراضـی رشـتخوار خریداري از 
مالـک رسـمي ورثـه سـلطانعلی  قرایـی محـرز گردیده اسـت.لذا بـه موجب مـاده 3 قانون تعییـن تکلیف و 
مـاده 13 آئیـن نامـه مربوطـه ایـن آگهـی در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز از طریـق روزنامه محلـی و کثیر 
الانتشـاردر شـهرها منتشـر و در روسـتاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشـخاص ذینفع به آرای اعلام 
شـده اعتـراض داشـته باشـند باید از تاریخ انتشـار اولیـن آگهي و در روسـتاها و از تاریخ الصـاق در محل تا 
مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت محل وقوع ملک تسـلیم و رسـید اخـذ نماینـد ، معترض باید 
ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم اعتراض مبـادرت بـه تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومی محل 
نماینـد و گواهـی تقدیـم دادخواسـت را بـه اداره ثبـت محـل تحویل دهد کـه در این صـورت اقدامات ثبت 
موکـول بـه ارائـه حکـم قطعـی دادگاه اسـت  ودر صورتـی که اعتـراض در مهلـت قانونی واصـل نگردد یا 
معتـرض گواهـی تقدیـم دادخواسـت بـه دادگاه عمومـی محـل را ارائـه نکنـد اداره ثبت مبـادرت به صدور 
سـند مالکیـت مـی نمایـد و صـدور سـند مالکیت مانـع از مراجعـه متضرر بـه دادگاه نیسـت . تاریخ انتشـار 

نوبـت اول : 1۴00/0۹/۲۹ تاریخ انتشـار نوبـت دوم :1۴00/10/15
جواد خزائی - رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان رشتخوار
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

انتقاد شدید نماینده مجلس از تجمع معلمان
مهرداد ویس کرمی، عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس:ما 
نباید بــا تجمع دنبال کار قانونگذاری باشــیم، یعنی آنچه که باید 
توســط دولت و مجلس که نماینده مردم اند، در کف خیابان مطالبه 
شــود. نباید چنین باشــد وگرنه سنگ روی ســنگ بند نمی شود.
مســئولیت تجمعی که برگزار می شود با چه کسی است؟ اگر کسی 
خرابکاری کرد، مسئولت برعهده چه کسی است؟ این ها مشکلات 
و ابهاماتی اســت که ایجاد می شود.به نظر من نباید اعتراضات کف 
خیابانــی به جای قانون بنشــیند و این در درازمــدت باعث از هم 
پاشیدگی نظم عمومی می شود.تجمع صنفی اگر واقعا صنفی باشد، 
آیا همه مردم باید جمع بشــوند تا یک موضوع را بگویند؟ آن افراد 
می توانند یک نماینده داشــته باشند که این موضوع را به حاکمیت 

منتقل کند./ایلنا

کنایه به ردصلاحیت لاریجانی به خاطر سهیم بودن در 
ناکارآمدی دولت روحانی: عبدالناصر همتی چه کاره بود؟

نواندیش نوشت:بر اســاس نامه شــورای نگهبان، یکی از دلایل 
رد صلاحیت علی لاریجانی، ســهیم بــودن در ناکارآمدی دولت 
مستقر )دولت حســن روحانی( اعلام شده است.فارغ از پاسخ علی 
لاریجانی، یک کاربر در این باره در توییتر نوشــت: از نظر شورای 
نگهبــان علی لاریجانی در ناکارآمدی دولت روحانی ســهیم بوده 

اما عبدالناصر همتی )رییس کل بانک مرکزی دولت روحانی( نه!

فروش قوهای مهاجر زنده در بازار سیاه: جفتی 25 میلیون!
با مروری در برخی صفحه های متعلق به فروشــندگان پرنده های 
زینتی می توان این آگهی ها را مشــاهده کــرد.در تصویر بالا پنج 
آگهی از صفحه های مجازی منتشــر شده در استوری برخی از این 
صفحه ها در کنار تصویر قوهای کشــف شده در حیاط خانه یکی از 
متخلفان قابل مشــاهده است.دوســتداران محیط زیست به استناد 
همین آگهی ها تأکید دارند که خالی شدن تالاب سرخرود بی ارتباط 

با افزایش این آگهی ها نیست./ایرنا

فرنگی کار تیم ملی به تابعیت صربستان درآمد
علی ارسلان دارنده مدال های برنز بزرگسالان آسیا و برنز جوانان 
جهان و ۴ طلای آســیا در رده های نوجوانان و جوانان، به تابعیت 

صربستان درآمد./ایسنا

تخریب 10 خودرو پس از شنیدن جواب رد خواستگاری
فرمانده انتظامی شهرســتان ری:در پی تخریب 10 دستگاه خودرو 
در یک محل در دو روز در محدوده شهر ری، با توجه به حساسیت 
موضوع و ایجاد رعب و وحشت برای شهروندان، هویت عامل اصلی 
تخریب ها و مخفیگاه وی شناسایی شــد.متهم در تحقیقات انجام 
شده انگیزه خود را از تخریب خودروها واکنش به رد خواستگاری از 

دختری عنوان کرد که ساکن آن محدوده بود./تسنیم

علی مطهری: جا دارد به عنوان بیت شهید مطهری از »احمد 
جنتی« شکایت کنیم

علی مطهری در نامه ای به احمد جنتی نوشت:باور نمی کنم که شما 
متن پاســخ را خوانده و امضا کرده باشید.... در این نامه به خانواده 
آقای لاریجانی و طبعاً به بیت استاد شهید آیت الله مطهری که شما 

افتخار حضور در درس ایشان را داشته اید جفای عظیم شده است
به جای آنکه از همسر جناب لاریجانی و فرزند استاد شهید مطهری 
تجلیل شود که در چهل سالی که آقای لاریجانی سمتهای مهمی 
داشــته است حتی یک ســفر خارجی و داخلی همراه ایشان نرفته 
است و حتی برای ورود به محل مجلس به مناسبت مراسم روز زن 
چون خودروی حامل ایشان پراید بوده و مأموران باور نمی کردند که 
همسر رئیس قوه با پراید به مجلس بیاید ایشان را مدتی معطل نگه 
داشتند، آری به جای اینکه از این زن تجلیل و تقدیر شود، این گونه 
پاداش او را می دهید! جا دارد که ما به عنوان بیت شهید مطهری از 

شورای نگهبان و شخص جناب عالی شکایت کنیم.
 آیا همان دختری که ســرطان داشــت و بحمدالله بهبود یافت و 
تحصیل در رشته پزشکی را در دانشگاه تهران به پایان رسانده بود، 
وقتی که همســرش که او نیز پزشــک است می خواهد برای ادامه 
تحصیــل به آمریکا برود، این دختر بگوید من نمی آیم چون ممکن 
اســت شورای نگهبان چند ســال بعد ایراد بگیرد؟ این چه منطقی 
اســت که خود را در جایگاه خدا قرار داده اید و با سرنوشت انسانها 

بازی می کنید؟
تکلیف آقای قالیباف به عنوان رئیس فعلی مجلس هم روشن شد، 
چون ایشان هم امروز دولت را کمک می کند، پس در بخشهایی از 
نابسامانی و وضع نامطلوب موجود سهیم است و طبق نظر آن شورا 

باید رد صلاحیت شود.
واقعاً اینها موجب وهن شورای نگهبان و موجب وهن و سرشکستگی 
نظام جمهوری اســلامی است. آیا اگر امروز امام خمینی و آیت الله 

مطهری در مقابل شما بودند واقعاً خجالت نمی کشیدید؟
دلایل رد صلاحیــت اینجانب را برای مجلس یازدهم و ریاســت 
جمهــوری ســیزدهم به این بنــده اعلام کنید. در مورد ریاســت 
جمهوری اگر دلیل آن کمبود ســابقه اجرایی است چرا دو نفری که 

سابقه اجرایی کمتری از اینجانب داشتند تأیید شدند؟

پیش بینی لاهوتی از مذاکرات: من معتقدم به نتیجه می رسد
یک نماینده ادوار مجلس شــورای اســلامی با بیــان اینکه اراده 
حاکمیت به نتیجه رســیدن مذاکرات وین است، گفت: من معتقدم 
که مذاکرات وین به نتیجه می رسد.مهرداد بائوج لاهوتی در گفت 
وگو با ایســنا، با بیــان اینکه مذاکره برای مذاکــره اهمیتی ندارد، 
اظهار کرد: هدف مذاکره باید رسیدن به نتیجه باشد. باید ببینیم که 
طرف های مذاکره واقعا به دنبال رسیدن به نتیجه و حل اختلافات 

هســتند یا نه که به نظر من این اراده در حاکمیت ایران وجود دارد.
وی ادامه داد: بــرای احیای برجام به اراده حاکمیت نیاز اســت و 
دولت به تنهایی نمی تواند در این زمینه موفقیتی بدســت آورد. در 
گذشته هم که برجام به تصویب رسید، اراده حاکمیت وجود داشت 
و اینکه گفتند برجام ۲0 دقیقه ای در مجلس تصویب شــد، حرف 

غیرکارشناسی بود.

توضیح انصارالله یمن درباره بازگشت سفیر ایران به تهران
ســخنگوی انصارالله یمن گفت که بازگشت سفیر ایران در صنعا به 
تهران به دلیل وضعیت ســلامتی او است.به گزارش المسیره، محمد 
عبدالســلام، ســخنگوی جنبش انصارالله یمن در واکنش به خروج 
ســفیر جمهوری اســلامی ایران از صنعا گفت: ایــن اقدام به دلیل 
وضعیت ســلامتی سفیر ایران انجام شــد.وی گفت: سفیر تهران در 
صنعا طی تفاهمی میان ایران و عربســتان و با واسطه عراق توسط 
یک هواپیمای عراقی منتقل شد.عبدالسلام همچنین خاطرنشان کرد 
که ادعاها و شایعات مطرح شده در رسانه ها عاری از صحت است.

نماینده مجلس: از زمان دولت سازندگی به بعد در مسیر کج 
فرهنگی قرار گرفته ایم

میرزایی نماینده مردم اصفهان در مجلس در ادامه اظهار کرد: ما در 
این ســال ها از زمان دولت سازندگی به بعد در مسیر کج فرهنگی 
قرار گرفته ایم، انجام اصلاحــات جزئی در لایحه بودجه، یعنی ۴ 
ریال به قسمتی اضافه کردن و یک ریال از قسمت دیگر کم کردن 
برای مسائل فرهنگی کشور راه گشــا نخواهد بود، اگر بتوانیم ریل 
فرهنگی را تغییر دهیم آن وقت اقدامات بودجه ای هم مؤثر خواهد 
بود، اما اگر قرار باشــد ریل فرهنگی همان ریل دولت ســازندگی 
تاکنون باشد و بخواهیم ۴ ریال بودجه را برای فلان طرح کم وزیاد 

کنیم تاثیرات چندانی را شاهد نخواهیم بود.

استیضاح وزیر اقتصاد صحت دارد؟
نایب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: بنده ســوالی را در 
خصوص مســائل اقتصادی از وزیر اقتصاد مطرح کردم و اساســا 
موضوع استیضاح کذب است.حجت الاســلام سیدکاظم موسوی 
نایب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی اظهار 
داشت: بنده به همراه تعدادی از همکارانم اخیرا طرح سوالی درباره 
بهبود بازار ارز، طلا و ســکه از وزیر اقتصاد و دارایی مطرح کردیم.

وی افزود: بنده در گفت وگو با یک ســایت خبری خبر از »سوال« 
از وزیر داده بودم که به اشتباه از عنوان »استیضاح« استفاده کردند.

ایــن نماینده مجلس تاکید کرد: بنابراین طــی این گفت وگو این 

نکته اصلاح می شود که ســوال از وزیر را به منظور بهبود شرایط 
اقتصادی مطرح کردیم تا انشاءالله شاهد ساماندهی بازار و در نتیجه 

آن رضایتمندی مردم باشیم.

سلیمی نمین: شورای نگهبان به خطای خود اعتراف کند
عباس ســلیمی نمین چهره سیاسی اصولگرا گفت: شورای نگهبان 
یک صفحه نامه برای ایشان نوشته است و این یک صفحه سست 
و غیــر قابل پذیرش اســت. از نظر بنده باید یــک زمانی این ادله 
شــورای نگهبان اصلاح شود و شــورای نگهبان در این زمینه به 
خطای خودش معترف باشــد یا همانطور که رهبری گفتند ظلمی 
صورت گرفته است، این ظلم باید جبران شود.عباس سلیمی نمین، 
چهره سیاســی اصولگرا گفت: ادلهّ ای که توســط شورای نگهبان 
برای ردصلاحیت آقای لاریجانی ارائه شــده، بســیار سست و غیر 
قابل پذیرش است.او افزود: شورای نگهبان یک صفحه نامه برای 
ایشــان نوشته اســت و این یک صفحه سست و غیر قابل پذیرش 
اســت. از نظر بنده باید یک زمانی این ادله شورای نگهبان اصلاح 
شود و شورای نگهبان در این زمینه به خطای خودش معترف باشد 
یا همانطور که رهبری گفتند ظلمی صورت گرفته اســت، این ظلم 
باید جبران شــود. او در مورد پاسخگویی شورای نگهبان نسبت به 
علل ردصلاحیت ها گفت: امروز می توانم بگویم شــورای نگهبان 
در این زمینه)ردصلاحیت لاریجانی( دقیق عمل نکرده است و حتما 

این قضیه جای اصلاح دارد.

سرپرست دستگاه دیپلماسی طالبان با وزیر خارجه ایران 
دیدار کرد

بر اســاس اعلام وزارت خارجه طالبان، در دیدار سرپرست وزارت 
خارجه دولت موقت طالبان و حســین امیرعبداللهیان اوضاع کنونی 
امنیتی و انســانی افغانستان، روابط سیاســی، بازرگانی و اقتصادی 
میان ایران و افغانستان مورد بحث و بررسی قرار گرفت.»امیرخان 
متقی« که برای شــرکت در هفدهمین نشســت اضطراری وزرای 
خارجه سازمان همکاری اســلامی درباره افغانستان به اسلام آباد 
رفته، در حاشــیه این نشســت با »حســین امیرعبداللهیان«، وزیر 
خارجه ایران در اســلام آباد دیدار کرد.ســخنگوی وزارت خارجه 
دولت موقت طالبــان درباره این دیدار گفــت که دو طرف ضمن 
گفت وگــو درباره اوضاع کنونی امنیتی و انســانی افغانســتان، در 
مورد روابط سیاســی، بازرگانی و اقتصادی میان دو کشــور تبادل 
نظــر کردند.»امیرخان متقی«، وزیر خارجه دولت موقت طالبان در 
نشست ســازمان همکاری اسلامی در اســلام آباد گفت: همه باید 
بپذیرند که انزوای سیاســی افغانســتان برای کسی سودی ندارد و 

نیاز اســت تا این کشور از نظر سیاسی و اقتصادی حمایت شود.وی 
افزود: به تمام جهان و به ویژه کشورهای اسلامی اطمینان می دهم 
که از خاک افغانســتان علیه کسی استفاده نخواهد شد و با کشت و 

قاچاق مواد مخدر به شدت مبارزه می شود.

کیهان: دشمن می خواهد مشکلات اقتصادی را به پای اعتقاد 
به اسلام سیاسی بگذارد

کیهان نوشــت: یکی از مشکلات ما آن اســت که گمان می کنیم 
صرفاً باید راوی پیروزی ها و پیشــرفت ها باشیم. حال آنکه روایت 
ضعف ها، مشکلات و نقاط شکست نیز موضوعی بسیار مهم است.

اگر ما خود در این زمینه ها روایت هوشمند و هدفمند نداشته باشیم، 
طرف مقابل آنها را به شــکلی اغراق آمیز و دروغین روایت خواهد 
کرد. مهم ترین تفــاوت روایت خودی و حریف در این زمینه، علت 
ضعف و شکست است. برای نمونه می توان به مشکلات اقتصادی 
اشاره کرد که دشمن سعی دارد علت این مشکل را تحریف کرده و 
چنین وانمود کند که اعتقاد به اسلام سیاسی و اجتماعی و ایستادن 

پای انقلاب اسلامی ریشه این مسئله است.

پیش بینی ابوالفتح از نتیجه مذاکرات: دیر و زود دارد ولی 
سوخت و سوز ندارد

یک کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: توافق انجام می گیرد 
اصطلاحا دیر و زود دارد ولی سوخت و سوز ندارد و چاره ای نیست 
و باید توافق صورت بگیرد. شــاید توافق در سال ۲0۲1 نباشد و در 
ســال ۲0۲۲ صورت بگیرد!»امیرعلی ابوالفتح« تحلیلگر سیاسی و 
کارشناس مسایل بین الملل در گفت وگو با برنا، در رابطه با اظهارات 
اخیر علی باقری کنــی و تیم مذاکرات در وین، و همچنین آخرین 
تحولات در روند مذاکرات عنوان کرد: روایت جمهوری اســلامی و 
ارزیابی ایران نســبت به مذاکرات مثبت است البته به کندی انجام 
می شود ولی رو به جلو است و نشانه هایی از موفقیت دیده می شود. 
روایتی که اروپاییان مطرح می کنند ارزیابی بدبینانه ای نســبت به 
این قضیه اســت. فعلا دور هفتم تمام شده و احتمالا دور هشتم در 
10 تا پانزده روز آینده شروع می شود و نه ایران چاره ای جز مذاکره 
با هدف رسیدن به توافق دارد و نه غربی ها و همین باعث می شود 
مذاکرات ادامه داشته باشد. گر چه ایران اعلام نارضایتی می کند و 
از بدعهدی و زیاده خواهــی غرب گله دارد. همینطور طرف غربی 
نیز همین نسبت را به ایران می دهد و به همین موارد استناد می کند 
ولی چاره ای نیست و مذاکرات باید ادامه داشته باشد و همینطور تا 

دور هشتم و نهم پیش برویم تا طرفین به توافقی برسند.
منبع: تابناک
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